
 

29 augustus 1917 

Levensmiddelen naar België. 

Aangaande de verzending van de maandelijkse pakketten met 
levensmiddelen naar België werd ons medegedeeld, dat Gent 
behoort tot het etappegebied, waar het zenden van de pakjes werd 
toegestaan zonder de goedkeuring te behoeven van het generaal-
gouvernement. Echter werd ons de verzekering gegeven, dat thans 
alle moeilijkheden uit de weg zijn geruimd en de pakjes eerstdaags 
weggaan. 

De Duitse gouverneur-generaal in België heeft de hoogste prijzen 
voor de verkoop van gedorst koren, meel, zemelen en brood als volgt 
vastgesteld per 100 kilo. 

Voor tarwe uit stapelplaats of molen geleverd, 63,25 F; voor rogge 
uit stapelplaats of molen geleverd, 33,17 F; voor masteluin uit 
stapelplaats of molen geleverd, 31,51 F; voor ongepelde spelt uit 
stapelplaats of molen geleverd, 31,38 F; voor zemelen uit 
stapelplaats of molen geleverd, 21,50 F; voor tarwemeel aan bakkers 
of verbruikers geleverd, 70,34 F; voor roggemeel aan bakkers of 
verbruikers geleverd, 39,31 F; voor masteluinmeel aan bakkers of 
verbruikers geleverd, 37,61 F; voor tarwebrood aan verbruikers 
geleverd, per kg 0,60 F. 

Deze hoogste prijzen worden op 16 september 1917 van kracht. 

1 september 1917 

De Duitse gouverneur-generaal in België heeft een verordening 
uitgevaardigd betreffende het in beslag nemen van en de handel in 
gemaakte kleren, verbandstoffen en andere weefsels. 



 

De Toorts meldt: 

Dezer dagen is te Brussel onder leiding van de heer Meert een 
naamloze vennootschap tot stand gekomen, die voor doel heeft door 
gans het Vlaamse land winkels van voedingswaren te openen, ten 
einde de Vlaamse bevolking tegen schappelijker prijzen aan het 
nodige te helpen. 

Tevens vernemen wij van welingelichte zijde, dat aan een Vlaamse 
vennootschap voor heel de winter het monopolie verleend werd 
voor het verdelen van brandstoffen in de vijf Vlaamse provincies. 
Zowel openbare lichamen als particulieren, zullen zich enkel door 
bemiddeling van dit lichaam brandstoffen kunnen verschaffen. 

5 september 1917 

Havre, 4 september. Een officieel document behelst: In België 
hebben de Duitsers alle koper opgevorderd. De 20e augustus moest 
het worden ingeleverd. Daarna deden de gendarmes huiszoeking. Uit 
Esen zijn alle paarden weggehaald, in Kortrijk nemen de rekwisities 
van linnen fabelachtige afmetingen aan. 

Men schrijft ons: 

Een Duits deserteur, die zopas over de grens kwam, gaf de volgende 
mededelingen omtrent de nijpende toestand in Oostende. Vlees is er 
haast niet voorhanden. Wanneer er beschikbaar is, deelt het 
gemeentebestuur het uit en dan krijgt iedereen 75 gram per week. 
Koffie is te krijgen tegen 25 frank. Suiker is er niet. Net Nederlands-
Spaans Hulpcomité zorgt voor de bevoorrading in brood: dagelijks 
300 gram per persoon. Melk, boter, eieren, groenten, zijn geheel 
onvindbaar. In al haar miserie, in al haar gedruktheid, blijft de 
bevolking nog hopen op een spoedige overwinning van de entente. 



 

6 september 1917 

Havre. 5 september. Aanstaande zondag wordt in het grote 
hoofdkwartier, onder leiding van de koning, een ministerraad 
gehouden over het economische herstel van België en de onverwijlde 
schepping van een orgaan voor dat doel. 

7 september 1917 

De gezondheidstoestand van de bevolking in bezet België. 

Men schrijft ons: 

Over de gezondheidstoestand der bevolking in bezet België doen 
onheilspellende geruchten de ronde. Reeds vernamen wij een en 
ander over het toenemen van het aantal sterfgevallen, over 
vermagering, vermindering van het arbeidsvermogen en zo meer. 
Dezer dagen kwam ons een wetenschappelijk rapport onder de ogen, 
opgesteld door dr. van Caneghem betreffende de 
ziekteverschijnselen in de stad Brugge. Het lezen van dit rapport is 
huiveringwekkend. Wij knippen er het volgende uittreksel uit: 

Haast al onze collega’s constateren een verontrustende 
vermeerdering van de gevallen van tuberculose; een geneesheer 
verklaart, dat onder zijn betalende klanten één patiënt op zes door 
die kwaal is aangetast. In de heelkundige polikliniek voor vrouwen 
telde men, bij een bezoek, 20 zieken op de 35, die op consult 
kwamen, welke behandeling behoefden voor lymfeklierontsteking 
van tuberculeuze aard, dus 57 procent, dus meer dan de helft van de 
zieken, en dat nog slechts voor één vorm van de tuberculose. In de 
heelkundige polikliniek van het hospitaal voor mannen moeten de 
gevallen van uitwendige tuberculose toegenomen zijn in een 
verhouding van ongeveer 1000 procent. In de orthopedische dienst 
zijn 93 procent der patiënten in behandeling voor aandoeningen van 



 

lymfeklierontsteking van tuberculeuze aard, terwijl die verhouding 
vroeger minder dan 60 procent was. In dezelfde orthopedische 
dienst behandelde men voor de oorlog jaarlijks 2 of 3 gevallen van 
tuberculose van de wervelkolom. Gedurende de 5 eerste maanden 
van 1916, en dat onder een bevolking van ongeveer dezelfde 
getalsterkte behandelde men er vier, en gedurende hetzelfde 
tijdsbestek in 1917 twintig gelijkstaande met een verhoging van 500 
procent. Een specialiteit voor neus-, keel- en ooraandoeningen deed 
eenvoudig volgens alfabetische orde, op louter toeval dus, een keus 
onder de 104 zieken van zijn kosteloze raadpleging, die hij gedurende 
de eerste zes maanden van 1914 behandeld had, en ontdekte 7 
gevallen van tuberculose, waaronder geen enkel geval van huidziekte 
of van lymfeklierontsteking van tuberculeuze aard, 2 twijfelachtige 
gevallen van long- en keeltuberculose. In 1917 telt hij onder de 104 
laatste zieken, die zich bij hem voor kosteloze raadpleging aanboden, 
39 gevallen van tuberculose, waaronder 4 gevallen van huidziekte, 23 
gevallen van lymfeklierontsteking, 5 twijfelachtige gevallen en 2 
gevallen van long- en keeltuberculose, dat is een vermeerdering van 
700 precent. 

Hierbij moet opgemerkt worden dat men slechts rekening houdt met 
de zieken, die de geneesheer over hun tuberculeuze aandoening 
komen raadplegen. De klinische ervaring leert echter, dat een groot 
aantal van de andere zieken eveneens aan dezelfde kwaal lijden, 
maar zich aan geen behandeling onderwerpen, of zich voor 
tuberculose door een andere geneesheer laten verplegen. 

Het is niet te verwonderen, dat deze ontzaglijke stijging van het 
aantal tuberculosegevallen gepaard gaat met een wijziging in de loop 
der ziekte, wanneer ze zich eenmaal verklaard heeft: de meeste 
geneesheren stippen het veelvoudig karakter der koortsige, dus der 
ernstige, vormen aan, terwijl ze een snellere ontwikkeling dan in 
andere tijden vaststellen en zich beklagen over de moeilijkheid om 



 

hun zieken te verplegen. Wij zelf hebben zieken, wiens toestand tot 
dusver tamelijk bevredigend was en wiens aandoening eerder een 
verdoofd karakter droeg, plotseling zien kwijnen en spoedig sterven, 
van het ogenblik, waarop melk, boter, vlees enz. en verwarming 
ontbraken … Een van onze zieken, 30 jaar oud en moeder van een 
huisgezin, die vroeger niet hoestte, werd plotseling na zes weken 
zonder vuur en met onvoldoende voeding te zijn gebleven, door een 
snelle zweervormige tuberculose van gans het strottenhoofd 
aangedaan en bezweek na enkele weken. 

De eensgezindheid onder de geneesheren en de waarde van de 
statistieken zijn voldoende om ons te laten besluiten dat het hier 
geen inbeelding, maar wel degelijk een al te werkelijk gevaar geldt, 
waarvan wij op het huidig ogenblik nog al het gewicht niet kunnen 
beseffen, maar dat nu reeds ganse gezinnen treft en onze toekomst 
bedreigt.” 

Dr. van Caneghem vindt de oorzaak van deze geweldige toeneming 
van de ziekteverschijnselen gedeeltelijk in gebrek aan verwarming 
gedurende de winter, maar grotendeels in de ondervoeding. In de 
steden van het etappegebied als Brugge is het voedsel van de 
bevolking als volgt gerantsoeneerd per dag en per persoon: 300 gram 
brood, 11 gram vlees, 15 gram reuzel of spek, 13 gram rijst, 18 gram 
maïzena, 18 gram bonen, 8 gram suiker. Dit rantsoen is ten opzicht 
van hoeveelheid en van gehalte volstrekt te weinig. 

Rotterdam – Voor de Belgische verminkte soldaten. 

In de Doele is hennamiddag een driedaags liefdadigheidsfeest 
begonnen, waarvan de opbrengst ten goede zal komen aan het 
Rotterdams Comité tot oprichting van tehuizen voor Belgische 
verminkte soldaten. 



 

Van het grote erecomité, dat zich voor dit doel gevormd heeft, 
maken o.m. deel uit de heren F. J. Goffart, consul-generaal van 
België, voorzitter, M. Onnen, generaal-majoor, hoofd van de 
internering hier, A. J. A. Gilissen, lid van de eerste kamer, Ed. Knight-
Viruly, viceconsul van België, H. Stulemeyer, wethouder, dr. J. C. J. 
Bierens de Haan, dr. A. H. M. J. van Rooy, lid van de gemeenteraad. 

Het uitvoerend comité, met dr. C. Fauël als voorzitter, heeft voor dit 
weldadigheidsfeest een uitgebreid programma samengesteld. Voor 
de muziekuitvoeringen op de Plaats en in het Salon, die hedenavond, 
morgen en zondag zullen worden gehouden, heeft het o.m. de 
medewerking verkregen van Julia Cuypers, Emmy Dorbac, Jos Orelio, 
R. Merlot, het harmoniekorps van de interneringsgroep van deze 
stad, de residentie-harmoniekapel, enz. Bovendien treden in de 
cabaretvoorstellingen, die ’s avonds na tien uur in het Salon zullen 
worden gegeven, een aantal bekende specialisten op. Nico de Haas 
heeft hier de leiding. 

Het aantrekkingspunt van de vele bezoekers, die het comité in de 
Doele wacht, zal stellig de gezellig ingerichte Vlaamse kermis zijn op 
de met keurige vlaggen versierde Plaats. De populaire draaimolen, 
het gezellige poffertjes- en wafelkraam, de altijd druk bezochte 
schiet- en werptenten hebben natuurlijk voor een goede plaats 
gezorgd en een flinke recette is hun bij voorbaat verzekerd. Dan heeft 
de interneringsgroep van Maassluis er een olijke menagerietent en 
daarnaast een schilderijententoonstelling, waar de bezoekers zich 
kunnen vermaken met parodieën op bekende doeken. Ook deze 
twee vermakelijkheden zullen niet te  klagen hebben, voorspellen 
wij. 

Doch geen enkele kermisganger zal vergeten naar het stadhuis te 
gaan, waar de burgemeester van het feestterrein voortdurend in 
hoogsteigen persoon aanwezig zal zijn, om heetgebakerde 



 

trouwlustigen, zonder papieren rompslomp, zonder voorafgaande 
ondertrouw, zonder dito afkondiging, in de echt te verbinden. 

En mocht de jonge man en vrouw, amper van het stadhuis 
teruggekeerd, het huwelijksgeluk te zwaar drukken, dan vinden zij in 
het politiebureau onder het gemeentehuis gelegenheid, ook alweer 
zonder vorm van proces, zonder bezoek aan de president van de 
rechtbank, de trouwakte te vernietigen en hun pas verloren vrijheid 
te herkrijgen. Voor trouwen zowel als voor scheiden zullen echter 
geldelijke offers moeten worden geplengd, alles voor het goede doel. 

Wie zich misdraagt op de kermis, wordt onmiddellijk door de in de 
Doele versterkte politiemacht naar het bureel geleid. Er wordt daar 
kort en snel recht gesproken – op vrijspraak behoeft men heus niet 
te rekenen – doch de boete kan terstond worden betaald en dan is 
men weer vrij man. 

Cocadorus met zijn onvolprezen welsprekendheid wil ook op dit 
kermisplezier niet ontbreken, en hij zal wel weer op een groot en 
aandachtig luisterend gehoor mogen rekenen. 

Verder in de tentenrij vraagt verdiende belangstelling een mooie en 
volledige installatie van het Belgische Rode Kruis en een 
modelkamer, waar de Belgische invalide soldaat een aangenaam 
tehuis wacht. 

De Vlaamse kantwerksters hebben fraaie lappen tentoongesteld en 
rekenen op een grote omzet. 

Dan zijn er nog tal van met veel smaak versierde bloemenkiosken en 
verversingstentjes, waar de vriendelijke verkoopsters, allen in 
Vlaamse boerenklederdracht, het vaste voornemen hebben, de 
beurs van de kermisbezoekers heel wat lichter te maken. 



 

Zo heeft het ijverige comité er wel voor gezorgd, dat men in de 
volgende dagen op de Plaats Doele zijn door de oorlogsellende 
gedrukte stemming voor enige ogenblikken kan vergeten en men 
helpt dan tevens de kas vullen voor een nobele zaak. 

Hedenmiddag zijn de feestelijkheden in tegenwoordigheid van een 
aantal genodigden op enigszins officiële wijze geopend. 

Opgemerkt werden de Belgische gezant baron Fallon met generaal 
Dossin, de consul-generaal van België de heer F. J. Goffart, viceconsul 
van België en mevrouw Ed. Knight, de heer J. Seeuwen, consul van 
Venezuela, dr. A. H. M. J. van Rooij, lid van de gemeenteraad, dr. J. C. 
J. Bierens de Haan, luitenant-kolonel de Clercq, commandant Morren 
van de Belgische marine, de heer R. van Loo, president van de 
Belgische scholen hier ter stede en anderen. 

Dr. C. Fauël heette als voorzitter van het uitvoerend comité, de 
dames en heren welkom en zegde hen dank voor hun 
tegenwoordigheid waardoor dit derde feest zozeer in waarde stijgt 
en het schone doel helpt bevorderen, waardoor het werd 
georganiseerd. 

Spreker neemt deze gelegenheid te baat om zijn medeleden van het 
uitvoerend comité zijn bewondering en dank te betuigen voor 
hetgeen ze weer tot stand hebben gebracht. 

Daarna was het woord aan de heer A. van Gestel, gedelegeerde van 
het hoofdbestuur. Na de Belgische gezant, baron Fallon, en generaal 
Dossin in het bijzonder verwelkomd te hebben, getuigde hij met 
grote dankbaarheid, dat deze Vlaamse feesten de belangstelling van 
zo velen hebben. Nimmer tevergeefs is een beroep gedaan op deze 
filantropisch gezinde bevolking, met haar onaantastbaar 
liefdadigheidsgevoel. En het is niet de eerste maal, dat zij voor het 



 

werk onder de invaliden en ter verzachting van het leed der strijders 
opgeroepen werden. 

Ditmaal zijn wij hier verenigd, aldus spreker, om de feesten van een 
Vlaamse kermis te vieren. Het Belgisch devies l’Union fait la Force zal 
bewaarheid worden door de Hollandse vrienden. Want de vereniging 
is in het ongeluk geschapen en dat alleen is een waarborg voor de 
grote vriendschap, die altijd tussen de naburige naties zal bestaan. 

Spreker zegt het erecomité en verschillende gevers dank voor hun 
steun, waardoor dit feest kon slagen. Het doel van allen is hetzelfde, 
namelijk goed doen. 

Tenslotte maakte hij melding van een brief, ontvangen van de 
ministers Renkin en E. Vandervelde te Havre, voorzitters van de 
Vereniging voor Tehuizen voor verminkte Belgische soldaten, waarin 
sympathie met het streven wordt te kennen gegeven. 

Nadat vervolgens een glas champagne was aangeboden, heeft baron 
Fallon met de leden van het erecomité, die van het uitvoerend 
comité en de genodigden, alles bezichtigd wat deze 
liefdadigheidsfeesten te zien geven. 

8 september 1917 

Havre, 7 september. Er is onder voorzitterschap van baron de 
Broqueville, een voorvergadering gehouden van de vergadering, die 
zondag gehouden moet worden. Ze heeft zich bezig gehouden met 
de toestand van de Belgische krijgsgevangenen, die over Zwitserland 
naar het vaderland zijn teruggekeerd, en met de maatregelen, die er 
genomen moeten worden om het hoofd te bieden aan zekere daden 
van beroving door de vijand in het bezette gebied begaan. 



 

Er is langdurig beraadslaagd over de maatregelen, die er genomen 
moeten worden ten einde de Belgische industriëlen zo spoedig 
mogelijk aan grondstoffen, machines en werktuigen te helpen, opdat 
het werk in de Belgische industrie terstond hervat kan worden na de 
bevrijding van het gebied. 

9 september 1917 

Berlijn, 8 september. De Norddeutsche Allgemeine Zeitung schrijft: 
In de vijandelijke pers en in bepaalde onzijdige bladen wordt 
onophoudelijk de bewering geuit, dat gouverneur-generaal von 
Falkenhausen een schrikbewind in België voert. Hij zou dagelijks tal 
van terechtstellingen laten uitvoeren en er niet voor terugdeinzen 
vrouwen en kinderen onder de meest gruwelijke pijnigingen te laten 
executeren. 

We zijn gemachtigd hier de volgende op feiten berustende cijfers 
tegenover te plaatsen. Ten tijde van de benoeming van von 
Falkenhausen tot gouverneur-generaal van België, op 1 mei 1917, 
werden 84 Belgen wegens spionage ter dood veroordeeld. Op 19 mei 
werd het vonnis voltrokken, terwijl aan niet minder dan 65 genade 
werd verleend. Vijf ter dood veroordeelde vrouwen werden 
begenadigd. Alle personen, aan wie de doodstraf werd voltrokken, 
hadden hun 20e levensjaar achter de rug. Reeds het aantal Belgen, 
dat wegens spionage ter dood werd veroordeeld, bewijst in welke 
omvang deze misdaad voorkomt. Tegenover de hardnekkigheid, 
waarmee onze vijanden hun omvangrijke spionagedienst in België in 
ons nadeel trachten toe te passen, is het een dringende eis van 
zelfbehoud om met krachtige middelen daartegen op te treden. 

10 september 1917 

De toestand in West-Vlaanderen. 



 

Men meldt ons: 

In de omstreken van Kortrijk is het leven buitengewoon duur 
geworden. De prijzen van de eetwaren zijn verviervoudigd. Sedert 
februari is alle toevoer van kolen er door de legeroverheid stopgezet. 
Boter, die er nog binnengesmokkeld wordt, kost er 18 frank. 
Aardappelen zijn er niet meer sedert einde december. Om de 
bevolking voor de politiek van de Raad van Vlaanderen te winnen, 
laten de Duitsers toe, dat afgevaardigden van die raad er de vruchten 
der velden, die de Duitsers zelf niet opgeëist hebben verdelen. De 
zetel van deze centrale is te Kortrijk en vandaar gaat ook een intense 
werking uit om de bevolking tot samenwerking met de Duitsers over 
te halen. 

Het blijft zeer de vraag of men daarin kan slagen bij een bevolking, 
die zo te lijden heeft van de bezetting. 

Nederlanders in Luikerland. 

Kortgene, 8 september 1917. 

Mijnheer de Redacteur, 

Tot mijn grote verbazing ontving ik heden van mijn zoon uit Luik 
bericht, dat door de daar wonende Hollanders nog geen greintje 
ontvangen is van de 4000 maandpakketten, welke door tussenkomst 
van onze regering aan Hollanders, verblijf houdende in België, 
gezonden zouden worden. 

Reeds op 14 juni jl. zond ik de nodige bescheiden, geëist voor het 
verzenden van zo’n pakket, in aan het bureau voor uitvoer te ’s 
Gravenhage. Ruim 2 maanden later blijkt mij, dat nog steeds niets 
aan het opgegeven adres is bezorgd. Houden die Haagse 
bureaumensen (zeker staatsambtenaren?) ons, familieleden van in 



 

oostelijk België wonende Hollanders, soms voor de gek? Of is 
bovengenoemde regeringsgunst enkel ten genoegen van de 
“Gentse” Hollanders in het leven geroepen? Ik mag toch niet denken 
aan “lieve kindertjes” of aan een bevoorrechte klasse? 

Dat spoedig onze regering flink moge optreden en een dubbele portie 
maandpakketten laten opzenden aan het adres van de in Luik 
wonende Hollanders, die sedert juli hunkeren naar een vette 
Hollandse beet. 

Dankend voor de opname, 

Uw abonnee 
Maas 

11 september 1917 

Havre, 10 september. Maurice Pate, vertegenwoordiger van de 
voedingscommissie voor Henegouwen, geeft de volgende 
bijzonderheden over de toestand der levensmiddelenvoorziening in 
bezet België. Het rapport loopt tot het begin van de maand juni, op 
het tijdstip van de oorlogsverklaring van de Verenigde Staten. Sedert 
de afkondiging van de blokkade op 1 februari en de vermindering van 
de invoer te Rotterdam, welke hieruit voortsproot, zijn de 
rantsoenen met een derde verminderd; gedurende de tweede helft 
van februari werden de kantoren van de commissie dagelijks 
bestormd door delegaties, die uit verschillende delen van de 
provincie kwamen, voornamelijk uit Bergen. 

De heer Pate kwam de 27e februari te Quaregnon aan, een industrieel 
dorp van 10.000 inwoners bij Bergen en bezocht daar de 
arbeiderswoningen. 



 

De lieden leefden er van de rantsoenen van de commissie en hadden 
enig voedsel van de in het land zelf verbouwde producten. Het 
merendeel der families had slechts twee voldoende maaltijden. De 
mannen waren mager en zwak; de arbeid in de mijnen en de 
fabrieken was hun onmogelijk. De werklieden, die ziek van honger 
waren, leverden slechts gemiddeld 2/3 van hun normale productie. 
Ze kwamen op hun werk met een bijna lege buidel, terwijl 
verschillenden voor middagmaal slechts stukken Zweedse raap 
hadden. 

Gedurende de maanden februari en maart was er soepbedeling en 
kon men enige aanvullende levensmiddelen krijgen. Het aantal 
klanten voor het soeprantsoen in Henegouwen steeg van de 1e tot de 
28e februari van 60.000 tot 400.000. Ondanks de steun, die door de 
soepbedeling werd verstrekt, werden de bureaus te Bergen nog 
bestormd door een menigte vrouwen en werklozen. In maart hadden 
in verscheidene industriële dorpen troebelen en betogingen plaats. 
Te Jemappes en Hornu moesten de Duitse troepen tussenbeide 
komen. De 1e april werd in het Henegouwse centrum de algemene 
staking afgekondigd. Er had geen vijandelijke daad plaats. De 
mannen toonden slechts dat zij niet meer over de nodige fysieke 
kracht beschikten om te werken. De 5e april kwam een groep van 
vrouwen uit het landbouwbedrijf de bedroevende toestand uiteen 
zetten. 

Tot 1917 kon door een krachtige campagne in het buitenland de 
gezondheid en de welvaart van België beschermd worden, doch 
gedurende de laatste vier maanden hebben de rantsoenen aan 
waarde verloren en zijn de reserves van binnenlandse producten 
uitgeput. De bevolking van Henegouwen is met 50.000 Franse 
vluchtelingen toegenomen. Het gebrek aan levensmiddelen is zo 
groot, dat Belgische families gelokt worden door de beloften om in 
Duitsland te gaan werken in de hoop te eten te hebben. Deze 



 

gevallen zijn evenwel schaars, zo krachtig is de wil der Belgen om de 
Duitsers in niets tegemoet te komen. 

Het Belgisch Staatsblad van 19-25 augustus bevat een besluitwet, 
waarbij machtiging wordt verleend om onroerende goederen voor 
de onmiddellijke behoeften, voortspruitend uit de oorlog, op te 
eisen. Het eerste artikel luidt: 

Voor de duur van de oorlogstijd en gedurende een jaar na het 
eindigen van de oorlogstijd mogen de staat, de provincies, de 
gemeenten en de openbare instellingen de tijdelijke bezetting van 
alle onroerende goederen tegen vergoeding opeisen voor werken 
van openbaar nut waarvan de onmiddellijke uitvoering noodzakelijk 
geacht wordt, voor het inrichten en in werking houden van 
bestaande of in het leven te roepen openbare diensten en, over het 
algemeen, om te voorzien in onmiddellijke behoeften voortspruitend 
uit de oorlog. 

Belgische dienstweigeraars. 

Het Belgisch Staatsblad van 19-25 augustus bevat de vijfde lijst van 
Belgen, welke volharden ondanks afzonderlijke verwittigingen, met 
zich te onttrekken aan hun militaire verplichtingen. 

17 september 1917 

Kardinaal Mercier. 

Men schrijft ons uit Zurich: 

De Vaticaanse correspondent van de Secolo bericht aan zijn blad, dat 
het op het ogenblik in België weer spant om de persoon van kardinaal 
Mercier. Er zouden in het Vaticaan twee berichten van de kardinaal 
zijn ontvangen, waarin deze zich beklaagt over de herhaalde 



 

schendingen van zijn primaatrechten door Duitse bisschoppen, die 
klaarblijkelijk onder de druk van Berlijn handelen, om een bepaald 
conflict uit te lokken. 

Gelijktijdig is een bericht uit Duitsland ontvangen, waarin 
geprotesteerd wordt tegen de vijandelijke en revolutionaire houding 
van de kardinaal bij gelegenheid van een der jongste 
clerusconferenties, waarbij de onversaagde kardinaal met de 
grootste heftigheid “tegen de Duitse indringers” optrad. 

18 september 1917 

De Belgische regering en bezet België. 

Havre, 17 september. Officieel: De ministerraad heeft zich onder 
voorzitterschap van de koning met de bevoorrading van bezet België 
bezig gehouden, aangezien de bezetter de verplichtingen niet 
nakomt, die het volkenrecht hem oplegt. Ons volk, door de inval der 
Duitsers uitgeschud, heeft de onontbeerlijke levensmiddelen van 
buiten af moeten krijgen. De regering is niet moe geworden samen 
met de Amerikaanse steuncommissie in België, en het nationaal 
comité de gedachten te laten gaan over de nijpende kwestie. Met 
gezamenlijke inspanning van krachten is men er in geslaagd de 
hongersnood te vermijden en de levensmiddelenvoorziening in het 
bezette gebied te waarborgen. 

Niettemin is de ernstige crisis, die zich tegen het voorjaar voordeed 
tengevolge van de torpedering van een reeks schepen die ten dienste 
waren van de voedselverschaffing, uitgelopen op een ingrijpend 
verlies van voedsel en een ernstige vertraging in de aankomst. Daar 
de tonnenmaat van de steuncommissie onvoldoende is geworden 
om het ontbrekende aan te vullen, vermenigvuldigde de regering 



 

haar bemoeiingen zowel te Londen en te Washington als in de 
onzijdige landen. 

Deze stappen hebben geleid tot uitkomsten, die voor de toekomst 
vertrouwen kunnen wekken. De uitwerking van velerlei aard laat zich 
al voelen. De voorraden vetstoffen, die, voor het steuncomité 
bestemd, te Rotterdam zijn ondergebracht, zijn gedurende de maand 
augustus verblijdend toegenomen. De voorziening met koren is niet 
minder bevredigend. 

Men schijnt dus de toekomst met minder vrees tegemoet te kunnen 
zien. Het onmogelijke is gedaan om nieuwe beproevingen te 
besparen aan de medeburgers, die in België achterbleven. Dit is het 
voorwerp van dagelijkse werkzaamheid der verantwoordelijke 
ministers en elke week wordt de kwestie onder voorzitterschap van 
de koning langdurig besproken. 

20 september 1917 

De Brusselse Suikerconventie. 

Omtrent de Brusselse Suikerconventie en de pogingen, die in het 
werk worden gesteld om haar te handhaven hebben wij onlangs in 
deze rubriek een bericht gepubliceerd. Men weet, dat de conventie 
in augustus 1918 afloopt. De oorlog schijnt haar niet automatisch te 
hebben opgelost. Althans uit verzoeken door het syndicaat der 
suikerfabrikanten in Frankrijk en de Vereniging der Duitse 
Suikernijverheid bij hun respectievelijke regeringen ingediend, met 
betrekking tot de te volgen politiek na augustus 1918, mag worden 
opgemaakt, dat in gezaghebbende kringen de conventie nog steeds 
als van kracht wordt beschouwd. 



 

Het jongste nummer van Economische Statistische Berichten bevat 
nu een artikel daarover, waaraan wij zo vrij zijn het volgende te 
ontlenen: 

“De Vereniging der Duitse Suikerindustrie heeft nu onlangs een 
verzoek tot de rijkskanselier gericht, waarin de wenselijkheid wordt 
uitgesproken om de Brusselse Conventie na genoemde datum of bij 
de vredesluiting weer in werking te laten treden, echter alleen 
wanneer Engeland weer deelgenoot wordt op de condities, die van 
1903 tot 1908 voor dit land golden, terwijl wat Rusland betreft 
getracht moet worden dit land tot afschaffing van de daar geldende 
indirecte premies te bewegen. 

Geheel anders is het standpunt van het Syndicaat der Franse 
Suikerfabrikanten, dat van een hernieuwing der Brusselse Conventie 
niets wil weten en haar regering verzocht de Conventie, waarbij een 
opzeggingstermijn van 1 jaar geconditioneerd was, voor 1 september 
jl. op te zeggen. 

Dit verzoek werd gesteund door de volgende cijfers: Sedert het in 
werking treden der Conventie is het aantal suikerfabrieken in 
Frankrijk van 344 op 210 en de productie van 1.180.000 ton in 1900 
op 717.144 ton gedurende het jaar voorafgaand aan de oorlog 
teruggevallen, terwijl gelijktijdig de productie in Duitsland van 
1.979.000 ton tot 2.715.000 ton en die in Oostenrijk-Hongarije van 
1.083.000 ton tot 1.680.000 ton gestegen was. In dit tijdsverloop was 
de uitvoer van Frankrijk naar Engeland van 27 ½ procent, op 1 
procent van de Engelse consumptie gedaald, terwijl de Duitse en 
Oostenrijkse invoer in Engeland van 47 procent op 60 procent 
gestegen was. Nadat de oorlog ongeveer twee derde van de Franse 
suikerfabrieken geruïneerd heeft, zal volgens het Syndicaat de 
suikercultuur en –industrie in Frankrijk na de oorlog krachtige steun 
van de zijde der regering nodig hebben, welke bij de tegenwoordige 



 

bepalingen van de Suikerconventie niet geoorloofd zou zijn. 
Aangezien de regering deze zienswijze schijnt te delen, is het niet 
waarschijnlijk, dat Frankrijk de conventie zal hernieuwen, doch 
daarentegen zijn heil zal zoeken in hoge inkomende rechten. 

Onder deze omstandigheden zijn de vooruitzichten voor een 
voortzetting der Brusselse suikerconventie op het ogenblik niet 
gunstig, doch ook zonder het bestaan van een conventie is het zeer 
onwaarschijnlijk, dat de door de oorlog financieel uitgeputte staten 
zullen overgaan tot wederinvoering van staatspremies op de export 
van suiker, die hun in vroegere jaren vele miljoenen gekost hebben, 
terwijl in de meeste landen de bietsuikerindustrie geleerd heeft op 
eigen benen te staan. Bovendien zal, doordat er als eerste jaren na 
de oorlog voor alle landbouwproducten grote vraag zal bestaan, voor 
suiker nog geruime tijd niet zo veel areaal beschikbaar zijn als voor 
de oorlog. Het zal daarom nog verscheidene jaren duren alvorens 
Duitsland en Oostenrijk hun positie van vroeger ten opzichte van 
export van suiker zullen kunnen innemen, terwijl de Franse industrie 
reeds zeer tevreden zal zijn, wanneer ze in staat is in de gehele 
binnenlandse consumptie te voorzien. De Engelse markt zal dus 
waarschijnlijk nog enige jaren hoofdzakelijk op rietsuiker 
aangewezen zijn en daarom behoeft onze Java-suikerindustrie zich 
over de eventuele ontbinding van de conventie niet ongerust te 
maken. 

Het Belgische Hoogovenkolenbedrijf Ougrée Marihaye zal voor 6 
miljoen frank 5 procent kasbiljetten uitgeven, nadat verleden jaar 
reeds een gelijk bedrag was opgenomen. 

21 september 1917 

Londen, 20 september. Een dokter uit Brussel, die er in is geslaagd uit 
België te ontsnappen, heeft in een interview met een correspondent 



 

van Reuter verklaard, dat reeds sinds een jaar de voedselschaarste 
(in Brussel?) de gezondheid van de inwoners ernstig heeft 
ondermijnd. De Duitsers hadden stelselmatig alle suiker en vet in 
beslag genomen. Het enige eiwithoudende voedsel dat werd 
verstrekt was een rantsoen van minder dan een kilogram spek per 
week. Het varkensvlees en rundvlees dat nog te krijgen was kostte 
van 12 tot 16 F per kilo. Er kwam veel vervalsing van levensmiddelen 
voor en dit had een zeer nadelige invloed op de volksgezondheid. 

Het was een heel gewoon iets dat mensen binnen enkele maanden 
van 12 tot 25 kg aan gewicht verloren. 

In Brussel waar het geboortecijfer vroeger 2 per dag was, was het 
teruggegaan tot 2 in de 10 dagen, terwijl er in de hoofdstad en de 
voorsteden dagelijks 16 sterfgevallen plaatsvonden1. 

Vooral voor de kinderen waren de gevaren toegenomen, vooral 
Engelse ziekte en tuberculose woedden; en als gevolg van de 
verminderde levenskracht waren epidemieën van mazelen, 
kinkhoest en scharlakenkoorts niet enkel veel talrijker maar ook veel 
moorddadiger dan ooit. 

De dokter beweerde dat hij, terwijl hij werkzaam was aan het St.-
Janshospitaal, het grootste ziekenhuis van Brussel, honderden 
Belgische gedeporteerden onder behandeling had gehad, die uit 
Duitsland waren teruggestuurd. Van velen waren de ledematen 
ernstig gekneusd, anderen hadden verbrijzelde handen of voeten 
tengevolge van het werk dat men hen had gedwongen te doen. De 
meesten die ’s winters waren gekomen leden aan zware 
vorstwonden, waarvoor in sommige gevallen amputatie nodig bleek. 
Ongeveer 30 waren van uitputting omgekomen. Verscheidene 

                                                           
1 Deze cijfers zijn vreemd – Redactie. 



 

patiënten waren binnen gebracht in een staat van verdoving, 
teweeggebracht door gebrek aan voedsel. Niet minder dan de helft 
werd bevonden tuberculeus te zijn. 

De Duitse gouverneur-generaal in België heeft een verordening 
uitgevaardigd betreffende het gebruik maken van de aardappelen. 
Het eerste artikel luidt aldus: 

“De binnen het gebied van het Generaalgouvernement verbouwde 
aardappelen worden aan de vrije handel onttrokken en 
overeenkomstig de hiernavolgende bepalingen ten bate van de 
voeding der burgerlijke bevolking van België gebruikt. 

De hoofden van het burgerlijk bestuur (Verwaltungschefs) voor 
Vlaanderen en voor Wallonië zijn gerechtigd, in uitvoering van deze 
verordening door tussenkomst van het bevoorradingskantoor voor 
aardappelen (Kartoffelversorgungsstelle) te Brussel (als onder hun 
ambtsbevoegdheid staande dienst), over de aardappelen te 
beschikken.” 

Uit de brief van onze correspondent te Antwerpen ziet men, dat er in 
België haast geen aardappelen meer zijn. 

22 september 1917 

Hoe lang nog? 

Van onze correspondent Emanuel de Bom. 

Antwerpen, 10 september. 

Moest iemand me vragen: waaraan denken, waarover spreken 
tegenwoordig bij u de mensen? Dan zou ik, zonder tegenspraak te 
duchten, antwoorden: de mensen bij ons, die nog kunnen denken en 



 

spreken, denken en spreken tegenwoordig nog alleen over … 
aardappelen! 

Over “patatten” en wat verder onze aardse verschijning moet recht 
houden. Het wordt dan ook een barre geschiedenis. Voor het 
“primum vivere” moeten alle andere leuzen onderdoen. Het is dus 
maar natuurlijk, dat de netelige vraag: “hoe bieden we de komende 
winter het hoofd?” ons allen geheel vervult. 

Ons volk heeft het nu drie jaar manmoedig volgehouden. En er zijn 
dagen, dat we er zelf over verbaasd staan, dat we … er nog zijn! Maar 
de hardste noten komen blijkbaar nog. We krijgen nu om de acht 
dagen nog wel eens een enkele maal een rantsoen aardappelen. Men 
ziet dagelijks duizenden het veld in trekken om van de 
grootmoedigheid der boeren enige kilos van de kostbare knollen 
tegen zwaar geld (van een halve tot anderhalve frank, en meer per 
kilo!) los te krijgen. Maar, al worden de aardappelen ons niet door 
het Comité verstrekt2, ze invoeren mag ook niet: daarover waakt de 
gestrengheid der burgerlijke en militaire overheid. En dat gaf reeds 
aanleiding tot tragische ongevallen … 

Het brood – of wat ge zo wilt noemen, want een homp zemelen 
verdient die naam niet altijd – wordt ons nog altijd karig toegemeten: 
335 gram per man (300 van 15 september af, vertelde men mij), daar 
zullen we zeker geen … buikjes van kweken! Steenkolen voor de 
winter kunt ge, een minimaal quantum, bespreken in een nieuwe 
stedelijke dienst voor brandstofbedeling, van welke organisatie men 
veel goeds zegt. De wol van onze matrassen hebben we zorgvuldig 
na- en uitgepluisd en bij de bezetter moeten inleveren: onze 

                                                           
2 Van 15 september af, zo werd me verzekerd, zouden we 190 gram 
aardappelen per persoon krijgen; dat is 53 kilo per persoon en per 9 
maanden. 



 

nachtrust moeten we voortaan vinden op maagdelijk en onvermengd 
paardenhaar of op zeegras. De kleren die onze naaktheid dekken 
raken zo langzamerhand geheel versleten, en wie er geen honderden 
franken voor over heeft, zal zich niet meer in het nieuw steken, tot 
hoe lang? Onze schoenen … genoeg, nietwaar? 

Helemaal niet genoeg! – Want het allerergste is – de honger, die, wat 
men er mag van denken, voor de deur staat! Het moet dan toch maar 
eens gezegd worden, opdat het zo ver mogelijk zou vernomen 
worden: de toestand in ons land wordt nu werkelijk hachelijk. 

En … zou het dan toch geen tijd gaan worden, nu de nood al meer 
aan de man komt, om maar weer eens wat te gaan praten over … 
vrede? Ik weet wel, het is een lastige zaak. De hoogsteigen stem van 
de paus van Rome klinkt zelf toch in de woestijn tegenover de 
algemene verdwazing van die mensenras, en de sociaal-democraten 
der Ententelanden verkregen van hun regeringen geen passen om te 
Stockholm over vredeskansen te gaan beraadslagen … 

Maar … ondertussen – we mogen een enkele keer ook egocentrisch 
zijn en alleen voor onszelf spreken – ondertussen wordt hier een volk 
ten gronde gericht! En juist dat volk, waar ze het over heel de wereld 
het meest over hebben: het Belgische! 

Geloof nu niet, dat wij desniettemin ook hier onze verblinden niet 
hebben! Zo vroeg ik, enige dagen geleden, aan iemand, die een hoge, 
verantwoordelijke post bekleedt, wat hij nu zo al over … “vrede” 
dacht. Een tamelijk onbescheiden vraag, voorzeker! Het antwoord 
was laconiek en welsprekend: “ook de laatste boom, heette het, 
mocht van onze bodem verdwijnen, het hele land mocht uitgeroeid 
worden, eer de vrede komt, die niet de vrede zou zijn zoals wij haar 
wensen …” Dat liet althans aan duidelijkheid weinig te wensen over. 
Maar een kleine vraag: “of wij er nog bij zullen zijn om van die altijd 



 

verder verschoven vrede te genieten? Met andere woorden: 
“beleven” wij die grote gebeurtenis nog “in eigen persoon”? Ik geef 
toe: het leven, dat we nu leiden, betekent zeker niet zo heel veel. 
Toch ken ik er, die er nog prijs op stellen “er bij te zijn”, als de vrede 
komt. Daar nu kan mijn zegsman natuurlijk zomin als ik wat aan doen. 
Als het echter op woorden aankomt, denk ik en de eerlijkheid gebiedt 
te zeggen, dat op dit ogenblik 99 procent van ons volk – (behalve 
misschien de woekeraars!) – snakken naar vrede! Vraag het aan de 
huismoeders, aan uw buurman, op de straat, in de tram, overal: “Was 
het toch maar gauw gedaan, meneer, want het is nu toch te erg! …”: 
dat is het woord van de dag. En als ge de fel vermagerde, verslenste 
gezichten, de fletse uitdrukking der ogen van zovelen er op aanziet, 
dan beseft ge: hier wordt zwaar geleden … 

Hoe lang nog, grote God, moet die ellendige smoorderij dan blijven 
duren? En is er dan nog moed toe nodig om te schrijven wat iedereen 
denkt: de vrede moest nu maar gauw gesloten worden? 

Onder onze medeburgers hebben wij een man van hart, die, meen ik, 
geen ogenblik door de oorlogsneurose is aangetast geworden – een 
prachtige uitzondering – en te zijner tijd wil ik het laten boekstaven, 
dat hij, die vanouds, voor de oorlog, een ijveraar voor vrede is, ook 
nu nog open voor zijn mening uitkomt, dat al wie zich bewust is van 
zijn plicht, naar vermogen moet bijdragen tot de spoedige 
beëindiging van de krijgsellende, die Europa ten gronde richt. 
Senator Leon van Peborgh heeft reeds vroeger in twee vlugschriften, 
Vrede door Opvoeding, en Vrede door Vrijhandel, zijn pacifistische 
gezindheid verkondigd. En nu gaat van hem een derde werkje 
verschijnen, dat ik ingekeken heb en dat ik mijn medeburgers tot 
ernstige overweging durf aanbevelen: Vrede door Recht noemt hij 
het. Het is een warm pleidooi, in eenvoudige, hartelijke taal 
geschreven en dat op de juiste tijd verschijnt. 



 

De heer van Peborgh houdt van citaten, maar dat hij ze goed, en niet 
zonder enige zin voor humor soms, en zelfs voor ironie, weet te 
kiezen, blijkt daaruit, dat hij van bekende personaliteiten, die men nu 
niet in de eerste plaats onder de – ik zou haast zeggen professionele 
– pacifisten zou rangschikken, uitspraken weet aan te halen, die niet 
zonder pikante bekoring zijn. Zo, waar hij Clemenceau’s woord tot 
motto kiest: “Verkondigen wij de Vrede, omdat het Oorlog is; de 
Gerechtigheid, daar de Onrechtvaardigheid ons omringt; de 
Goedheid, aangezien de Haat woedt.” Jammer, dat er niet bij staat, 
wanneer de vinnige Franse politicus die Evangelische woorden heeft 
neergeschreven. 

Alleen of in de minderheid te staan, niet daar dus, waar, volgens 
kardinaal Mercier staan “de domme schapen, die zich laten leiden en 
leven als dezen”, maar getrouw blijven aan zijn ideaal, om de mensen 
tot hogere menselijkheid en verzoenend elkaar begrijpen te brengen, 
ook “al stond hij geheel alleen op aarde om dit ideaal na te jagen”, 
dat schrikt deze ijveraar voor pacifisme niet af. “Ge zult het zout zijn, 
dat de massa zal verhinderen om te bederven, ge zult een baanbreker 
van de vooruitgang zijn.” (Kardinaal Mercier). 

Dat heeft de schrijver in zijn jarenlange ijveren als dierenvriend 
genoeg ondervonden, en hij bevindt zich in goed gezelschap met wie 
hij “logische pacifisten” noemt, nl. Romain Rolland, Norman Angell, 
Henri Lambert, Edmond Picard, Henri Lafontaine, Camiel Huysmans 
en zovele anderen. Al dezen menen toch dat “de vrede, gegrond op 
de beginselen van recht en gerechtigheid, d.w.z. een vrede, die recht 
zal geven aan wie recht toekomt, gemakkelijker en spoediger zal 
verkregen worden door bemiddeling, onderhandelingen of 
scheidsgerecht, dan door het blijven slachten van miljoenen mensen, 
het vernielen van heerlijke en bloeiende streken en het verspillen van 
miljarden en miljarden.” 



 

Alleen wie niet dagelijks, bij het lezen van de krant, zijn hart telkens 
opnieuw moet vasthouden, als hij van de afschuwelijke moorderij 
leest, dag aan dag (ter beschaming van onze tijdgenoten in het 
oordeel van onze bewuste nakomelingen), zal dit een gemeenplaats 
noemen. Het ernstig trachten en ijveren om de mensheid uit de plas 
bloed, waar we dagelijks mee overgoten worden en tot over de 
enkels in baggeren, te helpen redden is geen ijdele retoriek te 
noemen. Zo er ooit onder de mensen behoefte was aan een 
terugkeer tot redelijkheid en inkeer, zo er ooit een verlossend woord 
diende gesproken te worden, dan juist nu. Dat heeft dan ook het 
hoofd der katholieke kerk wel begrepen. Wie zal het wagen het 
vredesvoorstel van paus Benedictus een … gemeenplaats te 
noemen? 

Op de leuze van hen die zeggen: 

“De strijd moet nu tot de beslissende oplossing uitgevochten 
worden,” antwoordt de heer van Peborgh met de woorden van zijn 
collega en vriend, de Belgische senator Henri Lafontaine, de 
Nobelprijs: 

“Tot het einde waarvan? Men zal antwoorden: van het militarisme. 
Maar niemand denkt na over de verschrikkelijke offers, de vreselijke 
bloedbaden, de ongehoorde vernietiging, die dit woord inhoudt. Dat 
er een einde moet gemaakt worden aan het leven van de 
jongelingen, van de mannen in de groei van hun leven, van de 
volwassenen, midden in de kracht van hun levensloop en hun 
ontwikkeling. Dat er een einde moet gemaakt worden aan het werk 
van de geleerden, denkers, grote vernuften en edele kunstenaars. 
Dat er een einde moet gemaakt worden aan beschaving, 
vooruitgang, vernuft en schoonheid. Dat er een einde moet gemaakt 
worden aan zonnige vooruitzichten en heerlijke verwachtingen. Dat 
er onder de schitterende sterren en onder de stralen van de zon een 



 

einde moet gemaakt worden aan het menselijk geslacht. Dat is de 
ware betekenis van die fatalistische kreet, die de wereld benauwt. 

“Inderdaad, wanneer door het afgrijselijk schouwspel van modderige 
loopgraven, gevuld met rottende lijken en gewonden, bedreigt door 
tetanus en koudvuur, de mensheid zich niet verheft en, in een 
ontwaking van edel besef en helderziendheid, niet uitschreeuwt, dat 
het genoeg is, dan is het maar beter, dat er een einde aan deze 
mensheid gemaakt zou worden.” 

Na een overzicht van wat de propaganda van hem en zijn vrienden 
bedoelt, en die in het minimumprogramma van de “Centrale 
Organisatie voor een duurzame Vrede” wordt samengevat: - geen 
inlijvingen van vreemd grondgebied, vrijhandel, Europese 
statenbond, scheidsgerecht, beperking der krijgsuitrusting zijn de 
voornaamste punten – stelt de schrijver in zijn slotwoord vast, dat de 
oorlog tot nu toe heeft geleid tot ongehoorde rampen: tot nu toe 
vielen zowat 7 miljoen doden, er zijn reeds 17 miljoen gekwetsten, er 
blijven 5 miljoen invaliden, “zonder te spreken van de schrikbarende 
klimming van het sterftecijfer en op de even ontzettende daling van 
dit der geboorten, waarbij te voegen is de verbrassing van bij de 300 
miljard frank” … Senator van Peborgh besluit, met als zijn overtuiging 
uit te spreken, dat aan de nameloze ellende geen einde kan komen 
door het geweld, maar wel door een scheidsgerecht. En tot de 
weldaden, die hij van de vrede verwacht, rekent hij, natuurlijk, in de 
eerste plaats: dat die ons “het vaderland, vrij, onafhankelijk en 
hersteld zal teruggeven.” 

… Zou het waarheid bevatten, het woord, dat door een 
gezaghebbend man van een der oorlogvoerende rijken, naar mij 
verzekerd wordt, dezer dagen is uitgesproken: “de vredesklokken 
zullen nog luiden voor de kerstmisklokken”? 



 

Die klokkentoren zouden te Rome, zowel als over heel de wereld, 
voorzeker met welgevallen vernomen worden! 

De lijdende volkeren, die genoeg hebben van al dat bloedvergieten, 
zullen die klokkentoren met jubeling begroeten! 

Laat ons ten minste de hoop. Op hoop kan men ook leven … al gaat 
het lastig, als er geen aardappelen bij zijn. 

1 oktober 1917 

Havre, 30 september. Men verneemt van betrouwbare zijde, dat de 
Duitsers te Bergen zeven standbeelden, die de stad versierden, 
weggenomen hebben, waaronder dat van Leopold I. Ze zijn 
begonnen met het brons van de kerkhoven weg te halen. Uit de 
particuliere huizen zijn alle voorwerpen van brons en koper 
verdwenen. 

De Grondwet deelt mede, dat, wegens de ongehoorde prijzen van de 
aardappelen in België – er werd al 100 F gevraagd – het Duitse 
bestuur in België de prijs bepaald heeft op 20 F per 100 kg. Per hoofd 
zal 190 gram per dag toegewezen worden. 

3 oktober 1917 

Schadevergoeding aan België. 

Men schrijft ons: 

Nu voor goed de kwestie van het herstel van België aan de orde 
gesteld is, ook in Duitsland, en nu door België en de entente nog eens 
ten overvloede herhaald wordt, dat men zich niet kan tevreden 
stellen met het onafhankelijk verklaren van het besprongen land, 
maar ook een vergoeding voor de berokkende schade zal moeten 
eisen, komt het te pas een beraming van die schade op te maken. 



 

Het spreekt vanzelf, dat men zich niet kan begeven aan het opmaken 
van de verliezen, door de Belgen geleden tengevolge van de 
oorlogstoestand, wanneer men niet kan beschikken over al de 
documenten van officiële en particuliere aard, die de Belgische 
regering dag aan dag verzamelt. 

Laten wij voorlopig alleen rekenschap houden met de verliezen, die 
met stelligheid kunnen gehaald worden uit de verschenen Duitse 
documenten. De daaruit volgende verarming kan men schatten op 
een minimum van acht miljard frank, een overweldigende som in 
verhouding tot de grootte van het land. Deze som is gemakkelijk op 
te maken uit de volgende posten: 

1. De oorlogscontributie. Ze was eerst voor één jaar vastgesteld, 
in november 1915 werd zij “bis auf weiteres” bestendig 
gemaakt, met maandelijkse stortingen. Van december 1914 tot 
november 1916 bedroeg ze 40 miljoen frank per maand, van 
november 1916 af, 50 miljoen frank per maand. Dit maakt tot 
einde augustus 1917: één miljard 440 miljoen frank. 

2. Tevoren had het stelsel der afzonderlijke oorlogscontributies en 
boeten geheerst, opgelegd aan de provincies, steden en 
dorpen. Daarvan is geen officiële staat verschenen in het 
Gesetz- und Verordnungsblatt voor België, daar de meeste 
opgelegd werden voor het einde van het jaar 1914. Uit de 
oorlogspers, ook uit de Duitse, zijn de voornaamste ons wel 
bekend. Zo moest Brussel met zijn provincie 40 miljoen, Doornik 
2 miljoen, de provincie Luik 50 miljoen, de stad Luik 20 miljoen, 
de stad Namen 32 miljoen, Roeselare 1,5 miljoen opbrengen. 
Bovendien hadden de steden en dorpen zeer dikwijls boeten te 
betalen voor vaderlandslievende manifestaties, voor 
beschadigingen aangebracht aan militaire werken, voor 
vliegeraanvallen van de geallieerden. Men mag deze post gerust 
schatten op 200 miljoen. 



 

3. De opvorderingen van grondstoffen en producten zowel ten 
bate van de industrie in Duitsland en van het leger aan het 
westelijk front als van het bezettingsleger – waarvoor zij alleen 
mochten gelden – hebben het grootste verlies veroorzaakt. Op 
welk een uitgebreide voet die rekwisities gedaan werden en 
met welk een Duitse stelselmatigheid, moge blijken uit wat dr. 
L. Ganghofer daarover schrijft in het Beierse officieuze blad. 
Münchener Neueste Nachrichten in zijn 12e artikel verschenen 
in het nr. van 26 februari 1915: 
In drie maanden tijd heeft het veroverde land voor 3/5 de 
benodigdheden van het leger verschaft. Nu nog, hoewel de 
bruikbare voorraden van het bezette gebied schaarser worden, 
bezorgt het nog 2/3 van wat ons westelijk leger nodig heeft. 
Daardoor kan men, bij een gemiddelde schatting, opmaken dat 
Duitsland er 3,5 tot 4 miljoen mark per dag mee bespaart. Deze 
winst van de Duitse zegepraal wordt nog in ruime mate vergroot 
door de profijten van de economische oorlog, gevoerd, in 
overeenkomst met de voorschriften van het volkenrecht, tegen 
het veroverde land, namelijk door het in gebruik nemen van de 
staatsbezittingen, in enorme hoeveelheden uit België en het 
noorden van Frankrijk vervoerd naar Duitsland, als oorlogsbuit, 
voorraden, graan, wollen stoffen, metaal, kostbaar hout en 
andere producten … Wat Duitsland bespaart en wint tengevolge 
van deze economische oorlog, door helder handelsinzicht 
geleid, mag men opnieuw, per dag schatten op 6 tot 7 miljoen 
mark, zodat het totaal profijt door het Duitse keizerrijk 
gerealiseerd achter het westelijk front, sedert de aanvang van 
de oorlog, kan geschat worden op ongeveer 2 miljard, wat voor 
Duitsland een schitterende overwinning is, vertegenwoordigd 
door besparing en verrijking van de economische kracht, en 
voor de vijand een verpletterende nederlaag, die beantwoordt 



 

aan de uitputting van alle financiële bronnen van het gebied, 
dat wij hem ontrukt hebben”. 
Hier mag nog de getuigenis bijgevoegd worden van gouverneur-
generaal von Bissing, gegeven in zijn zogenaamd politiek 
testament, dat Das grössere Deutschland publiceerde in zijn nr. 
van 19 mei 1917. “Vooraleer het militair en strategische 
standpunt te verlaten, is het nodig dat ik nog wijs op het feit, 
dat het industrieel gebied van België een grote waarde heeft 
niet alleen in vredestijd maar ook in oorlogstijd. Het aanvullend 
voordeel dat wij in deze oorlog getrokken hebben uit de 
Belgische industrie door het wegnemen van machines, enz. is 
van even hoge waarde als het nadeel berokkend aan de vijand, 
die beroofd is van deze versterking van zijn strijdkracht. Het 
onmiddellijk belang van de Belgische industriestreek voor het 
voeren van de oorlog is nog niet alles. Wat zou onze in- en 
uitvoerpolitiek met Holland en de noordelijke landen geworden 
zijn, als wij niet hadden kunnen beschikken over kolen? De 23 
miljoen ton jaarlijks uit het Belgisch kolenbekken gehaald 
hebben ons op het vasteland het monopolie gegeven, dat 
bijgedragen heeft om ons bestaan te verzekeren.” 
Wanneer wij veronderstellen, dat van de 2 miljard, in dit opzicht 
door Ganghofer vermeld, de helft uit België komt, dan zullen wij 
zeer zeker niet overdrijven. En dan gaat de rekening slechts tot 
februari 1915. 

4. Volledige gegevens omtrent het vernietigen van waarden, 
eigendommen, landerijen, enz., heb ik niet kunnen vinden. 
Ik moet mij hier beperken bij één cijfer, gegeven door de 
officiële Norddeutsche Allgemeine Zeitung van 29 december 
1914, waarin dit verlies geschat wordt, alleen voor de eerste vijf 
maanden van de oorlog, op 5 miljoen. 

5. Vooralsnog zijn moeilijk te schatten de verliezen, veroorzaakt 
door het wegnemen van de machines en werktuigen uit tal van 



 

nijverheidsgestichten en het vervoeren ervan naar Duitsland. 
Het gaat nog immer zijn gang, en de staten daarvan worden 
voortdurend langer. Begrijpelijkerwijze worden daarover geen 
cijfers gepubliceerd van Duitse zijde. 

6. Nog minder te schatten is de grote schadepost, veroorzaakt 
door de gedwongen werkloosheid en het wegvoeren van 
arbeiders uit het eigen land: dit betekent niet alleen een 
verminderen van de huidige productie, maar ook een 
verzwakken van het productievermogen voor de toekomst. 

Wanneer wij nu slechts onze berekening laten berusten op de stellige 
gegevens, van Duitse zijde komend, dan raken wij tot een ronde 
beraming van 8 miljard schade, waarbij dan niet eens de laatste twee 
posten gerekend zijn, en de andere nog niet volledig kunnen 
medegedeeld worden. 

Acht miljard reeds. En daarmee is België nog niet “hersteld”. Ook niet 
als men de doden vergeet, en het morele leed, en het lichamelijk 
lijden van velen. Men moge dit in deze dagen bedenken, en niet te 
licht heen praten over het geval België. 

5 oktober 1917 

Nood in België. 

Men meldt ons: 

Hoezeer de nood nijpt in bezet België kan blijken uit een verslag dat 
de “Providence”, de bekende maatschappij voor mijn- en 
metaalnijverheid te Charleroi heeft laten opmaken over de 
levensvoorwaarden van hen, die in haar dienst zijn. Deze 
maatschappij heeft van de aanvang van de oorlog tot het midden van 
dit jaar 2.000.000 F moeten besteden aan bijzondere toelagen en 
hulpverlening voor haar 2000 bedienden en arbeiders. Haar medicale 



 

afdeling heeft zeer uitvoerige verslagen bewaard over de 
gezondheidstoestand der arbeiders gedurende verscheidene jaren 
voor de oorlog. Deze verslagen kunnen uitstekend dienen voor het 
opmaken van vergelijkende statistieken. Uit deze statistieken blijkt 
nu het volgende: 

Het percent van het sterftecijfers onder de mannen gedurende de 
eerste drie maanden van 1917 – zonder dat er een epidemische 
ziekte heerst – was 3,5 keer groter dan het gemiddeld percent voor 
dezelfde periode in de drie vorige jaren. De fysieke weerstandskracht 
tegen ziekte is gedaald tot 1/3 van de normale weerstandkracht; er 
stonden drie maal meer mannen ingeschreven op de ziekenlijsten. 
Het gewicht van al de arbeiders, behalve dat der jongelingen (5 
procent) is op verbazende wijze gedaald gedurende het eerste 
kwartaal van 1917. Sedert de aanvang van de oorlog hebben 35 
procent van de mannen 10 tot 14 pond van hun gewicht verloren. 

Dit gebrek aan levenskracht, dat in de laatste tijd nog steeds 
verergert, wordt in de eerste plaats toegeschreven aan 
ondervoeding. Tengevolge van de onbeperkte duikbootoorlog, die 
ook niet steeds de schepen van de C. R. B. spaarde, was er sedert 1 
februari een aanzienlijk tekort aan eetwaren van overzee. 

6 oktober 1917 

Havre, 5 oktober. In het ministerie van justitie is een bureau 
opgericht voor de bescherming van de jeugd, met het doel om de 
door de oorlog verspreide wezen in de burgerlijke stand in te 
schrijven en in het bijzonder hun materiële en morele belangen te 
behartigen. 

Laboulle, kamerafgevaardigde van Luik, is tot lid der militaire 
commissie te Londen benoemd, ter vervanging van Louis de 



 

Brouckère, die tot het kabinet van minister Van der Velde is 
toegetreden. 

Bij de verdere toepassing van de bestuurlijke scheiding in België 
zullen, volgens een telegram uit Berlijn aan de Kölnische Zeitung, nu 
ook de posterijen in een Vlaamse en een Waalse afdeling geplaatst 
worden, waarvan de zetels zullen zijn te Brussel en te Namen. Deze 
nieuwe bepaling zal met het begin van 1918 van kracht worden. 

De gezondheidstoestand te Brussel. 

Onze correspondent te Havre meldt: 

Een geneeskundige uit Brussel, die er kort geleden in geslaagd is uit 
België te ontsnappen, heeft de volgende inlichtingen verstrekt over 
de gezondheidstoestand van de Brusselse bevolking: 

Aan het einde van 1916 en in het begin van 1917, nadat suiker en vet 
stelselmatig door de Duitsers waren verwijderd, is de algemene 
gezondheidstoestand van de bevolking op zeer bedenkelijke wijze 
veranderd. Daar het rantsoen suiker of vet van elke bewoner niet 
meer dan een kilo per maand bedroeg, trad er lichamelijk verval in, 
dat zich uitte door afneming van het lichaamsgewicht van 10 tot 20 
kg in enkele maanden. Andere voedingsmiddelen, als rund- of 
varkensvlees, stegen dermate in prijs (15 frank en meer per kilo) dat 
ze voor het volk onbereikbaar werden. De enige eiwithoudende stof, 
die door het steuncomité verstrekt werd, was spek, nl. 750 gram per 
maand. Bovendien kwamen er knoeierijen in de voedselbereiding 
voor. Gewetenloze bakkers, die dan ook gestraft zijn door de 
gemeentelijke overheid, vervalsten het brood. In kaas werd talk of 
krijt of een andere schadelijke stof verwerkt. Worst werd van vlees 
van zieke dieren bereid. Toen er enige Duitse soldaten door deze 
vleeswaren vergiftigd waren, werd er een fabrikant aangehouden. Hij 



 

leverde dagelijks duizenden kilo’s van dit verdachte product. Melk 
ontbrak, daar het veevoeder ondeugdelijk was. Kinderen en zieken 
leden zeer van deze staat van zaken. In december 1916 waren de 
aardappelen van de markt verdwenen. In mei waren groenten en 
fruit, hoewel viermaal meer kostend dan in normale tijden, een groot 
hulpmiddel. 

De treurige bestaansvoorwaarden hadden ernstige gevolgen. Het 
geboortecijfer daalde bijna op nul, terwijl het sterftecijfer toenam. 
Over de gehele stad gerekend stierven er per dag gemiddeld 16 of 17 
mensen en daar stonden 2 of 3 geboorten tegenover. Er werden 
maatregelen genomen om de hulpbehoevende moeders te hulp te 
komen en de kindersterfte is bestreden door verscheidene spontaan 
opgerichte verenigingen. Ernstige epidemieën van kinkhoest en 
mazelen woedden in 1916-1917 onder de kinderen. Deze ziekten 
gingen meestal met longverschijnselen gepaard. In het begin van 
1917 is er een roodvonkepidemie geweest: tuberculose en rachitis 
richtten eveneens verwoestingen aan onder de kinderen. In 1916 
hadden er van de 300 kinderen, die de geneesheer onderzocht, 150 
nekgezwellen. Om deze ziekten meester te worden, werden er aan 
de kinderen van 3 tot 15 jaar krachtige maaltijden verstrekt en 
liefdadige instellingen zenden hun beschermelingen naar Nederland 
en naar buiten. 

De geneesheer, die al deze feiten rapporteert, heeft gelegenheid 
gehad om in het St. Janshospitaal duizend in het vaderland 
teruggekeerde gedeporteerden te zien, die daar na hun terugkomst 
uit Duitsland heen gezonden waren. Die ongelukkigen waren 
afkomstig uit de omtrek van Aalst, Dendermonde en Gent. Zij, die 
gekwetst waren, hadden grote kneuzingen op rug en ledematen; 
degenen, die in december 1916 teruggezonden waren, hadden voor 
het merendeel wintergezwellen aan de onderste ledematen. Van 
sommigen waren voeten en vingers verpletterd door boomstronken, 



 

of ze hadden wonden afkomstig van bijlslagen, enz. Uit een oogpunt 
van interne geneeskunst beschouwd, zijn er dertig personen aan 
fymatose (een ziekte met huiduitwassen - JPDC) gestorven, van wie 
vijf in de eerste dagen. Er waren onder deze naar het vaderland 
teruggekeerden mannen, wiens magerheid deed denken aan 
Hindoes uit een periode van hongersnood. De dokter, die deze 
inlichtingen verstrekt, heeft mensen in het ziekenhuis zien brengen, 
die aan hongerflauwte leden. Enige dagen stevige voeding bracht hen 
weer op de been. De longaandoeningen verdienen eveneens 
bijzondere aandacht. Er zijn te Brussel en in de buitenwijken tal van 
consultatie-inrichtingen voor longpatiënten bijgekomen. De bedden 
in de hospitalen zijn nooit onbezet. 

In een brief uit Brussel van de eerste helft van augustus wordt o.m. 
medegedeeld, dat het uiterlijk van de stad zeer veranderd is. Zo ziet 
men bv. geen lijkkoetsen meer; deze zijn vervangen door zwart 
geverfde handkarren, waarop bidders de lijkkisten vervoeren en het 
is dikwijls pijnlijk om te zien hoe dan in hellende straten 
voorbijgangers de bidders bij dit vervoer te hulp moeten komen. 
Soms doen in de hoofdstraten van de stad tramwagens als lijkkoets 
dienst. In de eerste tramwagen wordt het lijk geplaatst, in een 
tweede volgen de familieleden. 

Te Puurs, Bornem en Willebroek in de provincie Antwerpen hebben 
de Duitsers het beddengoed opgevorderd. 

10 oktober 1917 

Schadevergoeding aan België. 

Een lezer schrijft ons naar aanleiding van het artikel onder deze titel 
van een van onze medewerkers (ochtendblad van 3 dezer), dat hij 
daaruit de indruk krijgt, dat het cijfer van 8 miljard ver beneden de 



 

werkelijkheid is. Men moet daarbij voegen, 1°. de onkosten van: het 
Belgische leger aan het front (verschillende leningen), tot een bedrag 
van 2 ½ miljard naar men zegt; 2°. de geïnterneerden in Nederland, 
nl. 40 miljoen per jaar, wat reeds 120 miljoen betekent; 3°. de 
krijgsgevangenen. 

In de buurt van Antwerpen is, om het schietveld vrij te maken voor 
meer dan 40 miljoen aan bezittingen en bomen vernietigd. De 
herbouw van steden als Ieper en Diksmuide, die geheel verwoest zijn, 
zal ongeveer 200 miljoen bedragen. 

De lezer berekent, dat, als men deze verschillende posten bij de door 
onze medewerker opgemaakte lijst voegt, men tot een bedrag van 
13 miljard zou komen, welk bedrag dan ook geraamd is door hen, die 
getracht hebben de schade te berekenen. Zo men echter rekening 
houdt met de verlamming van de industrie, de stilstand in de haven 
van Antwerpen en met het cijfer van de Belgische uitvoer van voor 
de oorlog, dan komt men tot een bedrag dat het cijfer van 8 miljard 
ver overtreft. 

Onze medewerker is van mening, dat de lezer, die deze berekening 
maakt, gelijk heeft. Onze medewerker echter heeft, om zeer 
objectief te blijven, zich beperkt tot de schade, die de Duitsers zelf 
reeds erkend hebben. 

12 oktober 1917 

Tot de verordeningen, die de Duitse overheid in België de laatste tijd 
heeft uitgevaardigd, behoren o.a. de volgende: een regeling van de 
handel in beetwortelen, rapen, koolrapen en wortelen van elke 
soort;  een verordening betreffende inbeslagneming van tabak; een 
verordening betreffende de inbeslagneming en de 
afleveringsverplichting van “inrichtingsvoorwerpen” uit koper, 



 

geelkoper en brons in huishoudingen, alsook in en aan gebouwen. 
Het eerste artikel van deze verordening luidt als volgt: 

De verordening van 13-12-1916, betreffende de inbeslagneming en 
afleveringsverplichting van huishoudelijke voorwerpen uit koper, 
enz. wordt hierbij ook op de voorwerpen van hieronder opgesomde 
soort toepasselijk gemaakt: 

1. Kachelplaten (onderplaten) en schoorsteenramen, 
kachelgereedschap, alsook deuren van schoorstenen, kachels, 
keukenfornuizen en haardvuren; 

2. Trapleuningen; 
3. Klerenstanders, rekken, vakken, enz. voor kleren, hoeden, 

wandelstokken, enz., paraplustanders; 
4. Kapstokken, haken voor hoeden, haken voor mantels; 
5. Gordijnkrammen, rozetten, enz., gordijnophouders, knoppen 

voor gordijnkwasten; 
6. Stangen en ringen voor gordijnen, draperieën en portières; 
7. Afneembare (vastgeschroefde, opgestoken, opgepinde) 

sierknoppen, enz. van hekken van trapleuningen, van ijzeren 
of houten kapstokken, rekken, vakken, enz. voor kleren, 
hoeden, wandelstokken, enz. van gordijnstangen, van 
kapstokgarnituren, van paraplustanders en van bedden; 

8. Leuningen en tralies van vensters en deuren van om het even 
welke soort, ook van draaideuren, tochtdeuren, liftdeuren 
enz.; 

9. Dekplaten, deze aan deuren van om het even welke soort er 
bij begrepen; dekplaten aan toonbanken, buffetten, zuilen, 
staanders en pijlers; 

10. Bedwarmers voor warm water; 
11. Buiten gebruik zijnde huispompen en de daartoe behorende 

buizen; 
12. Kandelaars en handvaten voor piano’s; 



 

13. Verplaatsbare verlichtingstoestellen (kandelaars er bij 
begrepen); 

14. Bekledingen van verwarmingstoestellen; 
15. Leuningen en handvaten van badkuipen; 
16. Stortbadinrichtingen van badkuipen en baden; 
17. Vulzuiltjes en handlijsten van leuningen en balkonhekwerk; 
18. Niet aangesloten of niet in gebruik zijnde nagelvaste 

verlichtingstoestellen; 
19. Toezichtpenningen voor werklieden, penningen voor 

kleermakers, betaalpenningen; 
20. Siervoorwerpen; 
21. Alle handvaten en grepen, klinken, knoppen en belegsels aan 

deuren en vensters; 
22. Verluchtingskleppen en –traliewerk, handvaten en stangen 

om verluchtingskleppen, - luiken, enz. in beweging te 
brengen; 

23. Draagstangen, ophaaltrommels, enz. van afdakzeilen 
(markiezen); 

24. Pijpen, buizen en de verbindingsstukken ervan in 
gezondheidsinrichtingen en openbare privaten; 

25. Bliksemafleiders en de ondergrondse delen ervan; 
26. Koepels, daken, goten, afwateringsbuizen en hekwerk; 
27. Pijlers, staanders en bekledingen aan voorgevels. 

De Duitsers besteedden te Arendonk de volgende prijzen, waaruit 
blijkt, dat smokkelhandel nog altijd voordelig is: buikvet 12 mark, 
margarine 8 mark, slaolie 10 mark, lijnolie 7 mark, zeep 5 mark, 
bloem 2,5 mark, verpakte cacao 17 mark, losse cacao 15 mark, koffie 
10 mark, peperbollen 32 mark, thee 15 mark, vette kaas 7 mark, 
magere kaas 6 mark, gezouten ham 9 mark, gerookte ham 9,5 mark, 
vers varkensvlees 6 mark, alles per kg. 

15 oktober 1917 



 

Naar het Eindhovens Dagblad verneemt, zou er een hoeveelheid van 
40.000 kilo carbid binnenkort ter beschikking gesteld worden van de 
bevolking van het arrondissement Turnhout. Deze carbid zou 
uitsluitend verdeeld worden onder de gezinnen, die bij geen 
gasfabriek aangesloten zijn, of geen elektrische verlichting bezitten. 
Wij hebben melding gemaakt van de door de Duitse overheid in 
België uitgevaardigde verordening van 22 september, waarbij de 
tabak in het oogstjaar 1917, en ook de nog onverwerkte inlandse 
tabak uit vroegere oogstjaren, in beslag genomen wordt. Volgens het 
Eindhovens Dagblad heeft nu, door de zeldzaamheid en de duurte 
van de tabak de teelt van deze plant, vroeger schier onbekend in 
België, plots een uitbreiding genomen. Niet minder dan 442 
personen hebben zich in de gemeente Geel als tabaksplanters 
aangegeven. 

Naar wij in De Toorts lezen, schrijft het te Parijs verschijnende blad, 
Le Peuple Belge, onder het hoofd: Dwangmaatregelen der Engelse 
regering tegenover bezet België: 

“Sinds enige weken mag op bevel van het Engelse gouvernement 
door de Relief Commissie geen vet meer in België worden ingevoerd. 
De Engelse regering meent tot dit verbod gerechtigd te zijn, omdat 
de Belgische boeren hun vee aan de Duitsers verkopen. Wij zijn van 
oordeel, dat de Belgische regering handelend moet optreden. De 
bevoorrading van België mag in geen geval verminderd worden. Wij 
eisen van ons gouvernement, dat het maatregelen zou nemen, 
waardoor er meer voedsel naar België zal gaan, dan tot nu toe het 
geval was.” 

Het artikel eindigt met de vet gedrukte zin: 



 

“Welnu, wij eisen, en dat in naam van onze verhongerende 
landgenoten, verbetering in de bevoorrading van België en ook van 
invoer van vet.” 

Uit nadere inlichtingen omtrent het nieuwe Belgische ministerie van 
economische aangelegenheden blijkt, dat dit departement tot taak 
zal hebben de nodige voorstudie te doen in verband met het herstel 
van het economisch leven in België en het nemen van de nodige 
maatregelen om dit herstel te bespoedigen. Feitelijk komt dit neer 
op het verenigen van al de particuliere en officiële pogingen, die 
reeds gedurende twee jaar overal gedaan zijn en op het geven van 
een vaste richting aan die pogingen. Nu de stoot van hogerhand zal 
uitgaan, kan het werk voor de herstelling van de Belgische nijverheid, 
die zozeer geleden heeft onder de bezetting, en van de handel 
duchtiger aangevat worden: in het nieuwe ministerie zal men zich 
o.m. bezig houden met het verschaffen van nieuwe machinerieën 
aan de fabrieken, die leeggehaald werden; met het bestellen van de 
nodige grondstoffen; verder met het opmaken van de 
schadevergoeding. Het ligt eveneens in de bedoeling te trachten een 
lichaam in het leven te roepen, dat met de aankopen belast wordt. 
De wijze van kredietverlening aan de nijverheid zal verder eveneens 
bestudeerd worden. 

De raad die, volgens het telegram uit Havre in het ochtendblad van 
de N.R.C. van 13 dezer, aan het ministerie ingesteld is, bevat reeds 
een vijftigtal leden, door de koning aangesteld, en zal een ruime 
uitbreiding krijgen zodra de voornaamste zakenmensen in het 
bezette gebied er bij kunnen benoemd worden. Naast de heer 
Hubert, die algemeen secretaris wordt, en de heer F. van 
Langenhove, secretaris (en niet directeur) van het Instituut Solvay, 
die kabinetschef wordt, is de intendant Thys aangesteld als directeur-
generaal. 



 

18 oktober 1917 

De Belgische grens. 

De Duitse autoriteiten hebben bekend gemaakt, dat de Belgische 
grens van 18 dezer af zal gesloten zijn. 

Berlijn, 18 oktober. Van vijandelijke zijde is aan het Duitse bestuur in 
België verweten, dat tijdens de bezetting de sterfte schrikbarend is 
toegenomen. In tegenspraak met die bewering kan op grond van 
officiële statistische gegevens het volgende worden medegedeeld: in 
de provincie Brabant was in 1913 de sterfte 18.466 tegen 18.361 in 
1915, in de provincie Antwerpen waren de cijfers 14.949 en 12.346, 
in Oost-Vlaanderen 18.871 en 16.969, in Limburg 4530 en 4520. Over 
West-Vlaanderen dat in het operatiegebied ligt, zijn nog geen 
gegevens beschikbaar. 

19 oktober 1917 

De Belgische grens. 

Naar men ons meldt, is van ons bericht van gisteren, dat de Belgische 
grens van 18 dezer af gesloten zou zijn, niets bekend aan het Duitse 
gezantschap in Den Haag noch bij het Duitse consulaat hier ter stede. 

20 oktober 1917 

Men schrijft ons: 

In uw avondblad van donderdag 18 dezer bevindt zich een Wolff-
telegram: “Uit België”, waarin sterftecijfers worden medegedeeld, 
die zouden moeten bewijzen, dat de sterfte in sommige Belgische 
provincies in 1915 lager zou geweest zijn dan in 1913. 



 

Aangezien de in dat telegram genoemde cijfers de absolute 
sterfgevallen aangeven, bewijzen zij echter juist het 
tegenovergestelde, nl. dat de sterfte schrikbarend is toegenomen. 
Immers daar aangenomen worden dat de bevolking in 1915 circa 65 
procent bedroeg van de bevolking in 1913, volgt derhalve uit de 
verstrekte cijfers, dat in de provincie Brabant de sterfte toegenomen 
was met 52 procent, in de provincie Antwerpen met 27 procent, in 
Oost-Vlaanderen met 38 procent en in Limburg met 54 procent! 

Het blijkbaar tendentieuze bericht mag dus m.i. wel enige rectificatie 
krijgen! 

25 oktober 1917 

Parijs, 24 oktober. Een bekendmaking van de chef van het Deutsches 
Meldeamt te Brussel luidt, dat alle personen van het mannelijk 
geslacht, die de gemeente Brussel bewonen en die geboren zijn in de 
periode van 1 oktober 1869 tot en met 1 oktober 1912 uit ouders, 
waarvan de vader Duitser is, zich moeten aanmelden. Eveneens 
moeten zich de personen van Duitse afkomst aanmelden, die onder 
toezicht van het Deutsches Meldeamt staan, hetzij onderdanen van 
België of van enige andere vijandelijke staat, teneinde tot de militaire 
dienst over te gaan. 

Kolenverdeling in België. Van 1 november af zal in België de 
kolenverdeling geconcentreerd werden in twee afdelingen, een voor 
Vlaanderen, een voor Wallonië. De kolenverdeling voor Vlaanderen 
omvat al de gemeenten van het “Vlaamse Generaal Gouvernement”. 
De hoofdzetel is gevestigd te Brussel, leider is de heer Leo Meert, 
nijveraar te Sint-Niklaas, thans wonend te Brussel. Er zijn bijkantoren 
en vertegenwoordigers in alle Vlaamse gemeenten. 

Kamer van Koophandel te Brussel. 



 

Van de Nederlandse Kamer van Koophandel te Brussel ontvangen wij 
het verslag over 1915. Aan het belangwekkende verslag ontlenen wij 
het volgende: 

De benarde omstandigheden maken het moeilijk een overzicht te 
geven van de thans in België heersende economische toestanden. 
Bestond verleden jaar de mogelijkheid nog om de industriële 
machine hier en daar in beweging te houden, gaandeweg is de 
productie beginnen te verminderen, als gevolg van de ontbrekende 
grondstoffen, enz. 

Met de binnenlandse handel is het niet veel beter gesteld. Het gebrek 
aan handelswaren van allerlei aard doet zich duchtig voelen. De 
afsluiting van het bezette gebied maakt de toevoer bijna onmogelijk, 
enerzijds door de uitvaardiging van de vele uitvoerverboden in 
Nederland, anderzijds door het sluiten van de grenzen voor bijna alle 
uitvoerbare artikelen uit Nederland. 

De bevolking is dus geheel afhankelijk geworden van de voorziening 
door “de Commission of Relief”, die weliswaar in de dringendste 
nood leniging kan brengen, doch op lange na niet in de behoefte kan 
voorzien. Naast deze commissie bewijst ook de Nederlandse 
Commissie tot Regeling van noodzakelijke levensmiddelen in België 
door de verschaffing van brood, goede diensten. 

Onder gebruikmaking van deze noodtoestand, vormden zich 
verschillende groepen van zogenaamde “accapareurs” en 
tussenhandelaars, die door het opkopen van de nog aanwezige 
voorraden, de goederenmarkt beheersen en de prijzen der 
levensbehoeften zodanig doen stijgen, dat zij ten enenmale voor 
huishoudelijk gebruik onbereikbaar worden. Maatregelen door de 
bevoegde overheid genomen, door het vaststellen van 
maximumprijzen of bedreiging met beslagneming brengen weinig 



 

verbetering, daar in dergelijke gevallen ogenblikkelijke vasthouding 
der goederen volgt en de nog beschikbare hoeveelheden plotseling 
geheel van de markt verdwijnen. 

Bij voortduring van deze abnormale tijden, zal de voedingskwestie, 
althans voor de minvermogenden, met zorg worden tegemoet 
gezien. 

Omtrent de verrichtingen van de Kamer wordt o.m. medegedeeld: 
Van Belgische zijde kwamen reeds meerdere aanvragen in, voor 
vertegenwoordigingen van artikelen en producten, welke vroeger 
van elders werden betrokken, wel een bewijs dat de belangstelling 
voor “Nederlands fabricaat” ook in België groter belooft te worden. 

Het is de Kamer gelukt enkele fabrikanten te ontdekken van 
zogenaamde Nederlandse producten, waarvan de verpakking 
klinkende Nederlandse opschriften droeg, onder waarborg van 
“Gegarandeerd zuiver …” enz., voornamelijk vele vervalste 
zeepsoorten, zoals Gouda, Delfia, Hollandiazeep, enz., enz. 

Eerst alleen, later in samenwerking met de Zwiterse Kamer van 
Koophandel in Brussel, werden, mede in overleg met de 
subcommissie van de Nederlandse Kamer van Koophandel, artikelen 
geplaatst in de Belgische dagbladen, om het kopend publiek te wijzen 
op de vele vervalsingen van Nederlandse en Zwitserse 
voortbrengselen, welke thans in België onder het motto 
“Nederlands” en “Zwitsers” fabricaat worden verkocht. 

Herhaaldelijk komt het voor, dat goederen, voor Nederland bestemd, 
door de bezettende overheid in België worden opgehouden; 
tussenkomst van de Kamer voor het vrijmaken van meer van die 
zendingen werd dan ingeroepen. 



 

De Commissie tot het onderzoeken en bevorderen van Nederlandse 
belangen in België bracht, laatst op de algemene vergadering van de 
Nederlandse Kamer van Koophandel te Brussel van 26 januari 1918, 
een beknopt verslag van haar werkzaamheden uit. 

Sedert die datum valt o.m. het volgende aangaande haar 
werkzaamheden op te merken. 

De Commissie ging op de ingeslagen weg verder met de betrekkingen 
tussen Nederland en België te verbeteren; dat haar streven werd op 
prijs gesteld, bewezen nieuwe subsidies der Kamer van Koophandel 
en van belangstellenden in Nederland. 

In overleg met het bestuur van de Kamer werd een veldtocht 
begonnen tegen het toenemende misbruik, dat daar te lande 
gemaakt werd van de Nederlandse naam op handelsgebied. In de 
voornaamste dagbladen werd er het publiek mededeling van gedaan, 
dat het voor artikelen met Nederlands etiket op zijn hoede moest zijn 
en goed zou doen bij de Kamer eerst te informeren of deze artikelen 
werkelijk uit ons land afkomstig en daar van erkende reputatie 
waren. 

Het gevolg hiervan was, dat talrijke aanvragen bij de Kamer 
inkwamen en meermaals vervalsers van Nederlandse 
fabrieksmerken aan de kaak konden worden gesteld. Op verzoek van 
de Zwitserse Kamer van Koophandel hier ter stede, welke over 
hetzelfde euvel te klagen had, werd voornoemde waarschuwing later 
nog eens herhaald. 

Deze campagne vertoont haar goed gevolg steeds meer; in de 
advertentiekolommen van de bladen wordt reeds veel minder 
geschermd met de woorden “Hollandais” en “Suisse”. 



 

Ook op het gebied der scheepvaart kon de Commissie onze 
landgenoten diensten bewijzen. 

Uit allerlei verspreide gegevens, stelde de Commissie hierom een 
verzameling besluiten over de scheepvaart in België samen, waarvan 
exemplaren werden aangeboden aan het Nederlands consulaat te 
Brussel, het ministerie van landbouw, nijverheid en handel en aan de 
besturen der voornaamste schippersverenigingen in Nederland. 

Tenslotte liet de Commissie niet na, steeds, waar nodig, onjuiste 
berichten of geruchten over ons land tegen te spreken en punten, 
welke voor ons voordelig waren, naar voren te brengen. 

Met name mag hier genoemd worden een bewering in de pers in de 
maand juli jl. geuit, waarbij de duurte en schaarste der mosselen te 
Brussel, aan de hebzucht van de Nederlandse vissers werd geweten; 
mede dank zij de voorlichting van een deskundig bestuurslid der 
Kamer, kon men deze bewering doeltreffend weerleggen. 

Het aantal leden der Kamer is thans 322 (vorig jaar 214), het aantal 
begunstigers 102 (82). 

26 oktober 1917 

De industrie in bezet België. 

Onze correspondent te Havre meldt: 

De lijst van fabrieken, die door de Duitsers in bezet België zijn 
opgevorderd, wordt steeds langer. De wijze, waarop de bezettende 
macht optreedt, toont trouwens duidelijk aan, dat zij de 
stelselmatige ondergang van de Belgische industrie wenst. Wanneer 
de directeur van een fabriek weigert – en dat is bijna algemeen het 
geval – om voor de vijanden van zijn land te werken, dan wordt zijn 



 

inrichting onmiddellijk opgevorderd en de gehele productie gaat naar 
Duitsland. 

Hier volgt een uit betrouwbare, te Havre ontvangen, gegevens 
opgestelde lijst van ondernemingen, die op bevel van de Duitsers 
werken: 

In de fabrieken van Dubay, te Anderlues, worden locomotieven en 
auto’s hersteld. In de draadtrekkerij te Marchiennes wordt 
prikkeldraad gemaakt. Soblain te Jumet maakt oorlogsmateriaal, 
evenals de “Métallurgique” en de fabrieken van Germain. De Duitsers 
hebben zich meester gemaakt van de staalfabrieken Martin 
d’Angleur. In de fabriek van de maatschappij Athus Grivegnée 
hebben de Duitsers de zware gasmotoren weggehaald. De fabriek 
van Vireux-Molhain wordt als munitieopslagplaats gebruikt. In de 
fabrieken van La Chiers, te Longwy-Bas, waar veel Franse arbeiders 
onder militaire bewaking werken, zijn 600.000 ton glasschuim 
geproduceerd. Daar hebben de Duitsers een turbine van 7200 PK, 
1200 volt geplaatst. Deze turbine moet de stroom aan het front 
leveren en is afkomstig uit een fabriek te Loos (Rijsel), waar ze 
weggehaald is. 

De laatste drie, vier maanden komen er door België dikwijls treinen 
van 10 tot 15 wagons, geladen met landbouwmachines, komende uit 
Noord-Frankrijk en gaande naar Duitsland. 

De ertsafval van alle hoogovens in België is weggenomen en naar het 
front gestuurd. 

Te Malcourt heeft de Duitse overheid een groot deel van de 
spoorwegwerkplaatsen, van de schrijnwerkwerkplaatsen en van de 
smederijen weg laten nemen. De staalfabrieken van Thy-le-Château 
zijn leeggehaald en wat er aangetroffen werd is naar Duitsland 



 

vervoerd. Uit de pletterijen te St.-Elooi zijn alle werktuigen 
weggenomen. De kalkoven van Berzee te Temse is opgevorderd, 
evenals de fabrieken van Allard de Mont, te Marchiennes. 

28 oktober 1917 

De openbare Belgische schuld gedurende de oorlog. 

Men deelt ons mede: 

Onlangs kon men in een deel van de Nederlandse pers vermeld 
vinden, dat de Belgische openbare schuld, die voor de oorlog vijf 
miljard frank bedroeg, zou gestegen zijn tot twaalf miljard. Dit zou 
dan gelijk staan, schreef men, met een oorlogsuitgave van zeven 
miljard in drie jaar of tweehonderd miljoen per maand. 

Wij hebben daaromtrent inlichtingen ingewonnen op de bevoegde 
plaats, en men heeft ons met de meeste stelligheid verzekerd, dat de 
medegedeelde cijfers zeer overdreven zijn. De totale uitgaven van de 
Belgische regering bedragen nog niet de helft van bovenvermeld 
bedrag. Op 16 september 1917 beliepen die uitgaven, uitsluitend 
door de geallieerde mogendheden voorgeschoten, juist 
3.330.200.000 frank. Hierbij moet dan nog opgemerkt worden, dat 
ongeveer een derde van deze som besteed wordt aan uitgaven, die 
eigenlijk geen oorlogsuitgaven zijn. Het totaal bevat o.m. 987,5 
miljoen toelagen aan het neutrale bevoorradingscomité voor bezet 
België. Met andere elementen nog zou men rekening moeten 
houden om uit te maken hoeveel niet besteed werd voor zuiver 
militaire uitgaven. Aldus heeft de Belgische regering er prijs op 
gesteld om in de geallieerde landen de dienst van de openbare schuld 
te verzekeren, terwijl de Duitsers hem radicaal afgeschaft hebben in 
het bezette gebied, hoewel zij de spoorwegen en andere staatsregies 



 

uitbaten, waarvan de opbrengst nagenoeg gelijk staat met wat nodig 
is voor deze dienst. 

Een stevige berekening van de werkelijke uitgaven van de Belgische 
regering gedurende de oorlog blijft nog ver verwijderd van de 
fantastische uitgaven van 200 miljoen per maand. 

29 oktober 1917 

Parijs, 28 oktober. Officieel. In België bleven de Fransen op de 
linkervleugel vorderingen maken op het schiereiland van Luigem en 
veroverden enkele eilandjes, welke in bezit der Duitsers waren 
gevallen. Het aantal gevangenen der Fransen bedraagt meer dan 
200. 

Londen, 28 oktober. Officieel: In de loop van de nacht hebben wij 
onze stellingen in de buurt van de spoorweg Ieper-Roeselare 
enigszins verbeterd. 

In de nacht van de 26e op de 27e voerden Belgische troepen met 
succes een uitval uit ten noorden van Diksmuide, waarbij zij zestien 
gevangenen maakten en een machinegeweer veroverden. 

Gistermorgen staken Belgische troepen, samen met de Fransen, het 
verdronken land over en bezetten het schiereiland van Merkem in de 
buurt van Vijfhuizen. 

Londen, 28 oktober. Officieel avondbericht. In de loop van de dag zijn 
de operaties van de Franse en Belgische strijdkrachten met succes 
voltooid. De Fransen hebben vanochtend het dorp Luigem bezet en 
het hele schiereiland van Merkem is nu in handen van de 
geallieerden. Er is weer een aantal gevangenen gemaakt. Op het 
slagfront duurt de wederzijdse werkzaamheid van de artillerie voort. 



 

Londen, 29 oktober. Officieel: Vannacht hebben wij de vijandelijke 
schansen tegenover Waasten overvallen en bij Reutel een 
vijandelijke verkenningsafdeling afgeslagen. 

Ten noorden van Merkem heeft een Belgische patrouille gisteren een 
Duitse post van 21 man gevangen genomen. 

Gisteravond hebben Belgische troepen ten noorden van Diksmuide 
een geslaagde overval gedaan en zijn met 23 gevangenen en een 
machinegeweer teruggekeerd. 

Berlijn, 28 oktober. Officieel. Rupprecht. In Vlaanderen was de 
vuuractie langs het IJzerdal weer krachtiger dan tevoren, vooral bij 
Diksmuide. Tussen de Blankaart en de straatweg Menen-Ieper zwol 
de artilleriestrijd af en toe aan tot grote hevigheid. In de ochtend viel 
de vijand aan bij de vlakke ingangspoort  ten zuidwesten van het 
Houthulsterbos, en terug zonder grotere voordelen te behalen dan 
de vorige dagen. 

Berlijn, 28 oktober. Officieel avondbericht: In Vlaanderen levendige 
vuuractie bij Diksmuide en het Houthulsterbos. 

Berlijn, 29 oktober. Officieel: Legergroep prins Rupprecht: Wazigheid 
en mist beperkten de gevechtsactie in Vlaanderen. Toch was het vuur 
langs de IJzer hevig en bereikte het vooral bij Diksmuide ’s nachts een 
grote hevigheid. Voorwaartse bewegingen van vijandelijke 
afdelingen ten noorden van die stad mislukten. Tussen het 
Houthulsterbos en de Leie richtte de vijand verscheidene sterke 
vuurgolven op onze gevechtszone. De Engelse infanterie rukte achter 
een roffelvuur van rookgranaten ten aanval op ten noorden van de 
spoorweg Boezinge-Staden. De stormgolven braken in ons 
afweervuur. 



 

Havre, 29 oktober. De regering heeft inlichtingen ontvangen omtrent 
de toestand der kolenmijnen in België. De opvorderingen van de 
Duitsers bedragen 80 tot 90 procent van de gehele productie. De 
kolen worden met 89 frank per ton betaald, terwijl de burgerlijke 
bevolking, bij gebrek aan transportmiddelen, drie- en viermaal zoveel 
betaalt. Daar de Duitsers het gebruik van ontplofbare stoffen 
verboden hebben, kunnen er dus geen voorbereidende 
werkzaamheden meer gedaan worden en nieuwe putten gemaakt, 
noch nieuwe aders in exploitatie gebracht worden. De huidige 
productie bedraagt 50 tot 60 procent van de normale productie. In 
het land van Luik is de arbeidersbevolking tot minder dan de helft 
verminderd. 

2 november 1917 

In een tot het publiek gerichte bekendmaking heeft de gouverneur 
van Brabant de gemeentelijke overheden en de Belgische bevolking 
ten laste gelegd, dat ze “door hun gebrek aan 
samenhorigheidsgevoel” zouden hebben bijgedragen tot de 
onloochenbare en betreurenswaardige mislukking van de 
aardappeldienst door het Duitse bestuur ingericht. 

Leden van kamer en senaat der Belgen hebben daartegen op 2 
oktober bij de gouverneur-generaal in België geprotesteerd. Ze 
vragen, of dit ophitsen van de behoeftige klassen tegen hun overheid 
een voorzichtige tactiek is en of het van edelmoedigheid getuigt, 
mensen te beschuldigen, van wie men weet, dat ze zich niet vrij 
kunnen verdedigen. Maar bovendien achten zij die aantijgingen 
allerminst gegrond. De Belgische parlementsleden betogen nl., dat 
het Duitse bestuur de medewerking der vanzelf ontstane 
intercommunale verenigingen en gemeentelijke 
provianderingsdiensten voor bescherming, aankoop en verdeling van 
de inlandse voortbrengselen van de hand heeft gewezen. Na de 



 

mislukking van de brandstofvoorziening, die naar het oordeel van de 
parlementsleden alle haardsteden van het nodige zou hebben 
voorzien, werd de opeising en verdeling van de 
landbouwvoortbrengselen aan door het Duitse bestuur opgerichte 
“centrales” toevertrouwd. Het protest leidt uit een en ander af, dat 
het Duitse bestuur de Belgen heeft verhinderd, zelf daarvoor te 
zorgen en stelt het verantwoordelijk voor de mislukking, nu het de 
leiding van de voorziening met aardappelen, kolen, suiker, haver, 
olie, vetten en cichorei zelf in handen had genomen; dat zowel het 
vergaren van levensmiddelen als het bedrog vrij spel zullen hebben 
en de bevolking in België, zo rijk aan steenkool en aardappelen, 
koude en honger zal lijden, daar beide zullen ontbreken. 

Daartegenover nam het Duitse bestuur in de Belgische begroting de 
volgende posten te zijnen bate op: 16 miljoen voor het Duitse 
bestuur in België; 10 miljoen voor het Duitse beheer van de 
spoorwegen; 11,5 miljoen voor het Duitse beheer van de openbare 
werken; zeven miljoen tot dekking van de kosten van een bestuurlijke 
scheiding, waarvan het land niet wil weten, enz. 

Het protest vervolgt dan zo: 

“Deze posten zijn geenszins gerechtvaardigd, vermits Duitsland 
maandelijks, ondanks onze protesten, 60 miljoen oorlogsschatting 
heft, naar het voorwendt, tot dekking van de kosten, door de 
bezetting veroorzaakt. Uit dit enorm bedrag moeten voornoemde 
bedragen worden voldaan. Hoe kan men overigens verklaren, dat de 
Belgische begroting, zelfs gedeeltelijk, de kosten zou moeten dekken 
van productieve diensten, als de spoorwegen en de posterijen, 
terwijl de ontvangsten in hun geheel, zonder rechtvaardiging of 
afrekening, door uw bestuur worden behouden? 



 

Onze protesten nopens al deze punten zijn des te meer gegrond, nu 
uw bestuur, ten einde een door dergelijke lasten bezwaarde 
begroting in evenwicht te houden, niet enkel in 1916 voor ongeveer 
27,5 miljoen frank nieuwe belastingen heeft ingevoerd, maar 
daarenboven nog onlangs een belasting op de roerende goederen 
heeft in het leven geroepen, een belasting, die ten enenmale met het 
bestaande belastingsstelsel strijdt en klaarblijkelijk de door de 
Haagse Conventie aan de bezettende mogendheid toegekende 
rechten overschrijdt. 

Is het overigens denkbaar, dat men, in volle oorlog, de inventaris van 
de particuliere fortuinen zou willen opmaken? 

Het eindigt zo: 

“Gebruik makend van het door artikel 21 van de grondwet 
gehuldigde recht, hebben de ondergetekenden, senatoren en 
volksvertegenwoordigers , de eer u voorgaande overwegingen en 
protesten voor te leggen en te vragen, ten eerste, dat de inrichting 
van de dienst der rekwisities en de distributie van de inlandse 
eetwaren zou worden toevertrouwd aan Belgische overheden en 
Belgische instellingen; ten tweede, dat de gewraakte posten uit de 
begroting van 1918 worden gelicht en de nieuwe belastingen 
ingetrokken.” 

4 november 1917 

Het Eindhovens Dagblad deelt mede, dat te Arendonk van alle 5 paar 
schoenen van dezelfde maat 4 paar opgevorderd zijn. 
Schoenfabrikanten mogen slechts 5 kg leer behouden. 

Te Retie is het vervoeren, drogen, braden, malen of gisten van eikels, 
kastanjes en beukennootjes op boete van 10.000 mark of een jaar 
gevangenisstraf (of beide) verboden. 



 

Te Turnhout zijn alle honden van 40 tot 60 cm hoogte opgevorderd. 

Beetwortelen, rapen en wortelen mogen slechts vervoerd worden in 
de gemeente, waar ze zijn gewonnen. 

6 november 1917 

Havre, 5 november. De Duitsers voltooien in koortsachtige haast de 
verwoesting der Belgische fabrieken. De slopers hebben zich 
geworpen op de hoogoven van John Cockerill. De hoogovens n° 1 en 
2 zijn gesloopt; n° 3 en 4 zijn nu onderhanden; n° 5, 6, 7 en 8 zijn 
gedesorganiseerd, terwijl alle machines, grondstoffen en voorraden 
zijn weggevoerd. Te Ougrée-Marihaye zijn alle hoogovens uit elkaar 
genomen, nadat de machines onbruikbaar waren gemaakt. Hetzelfde 
is het geval te Angleur en Grivegnée. Het systematisch verwoesten 
van de Belgische industrie maakt op de bevolking grote indruk. 

7 november 1917 

De ontbossing in bezet België. 

Onze correspondent te Havre meldt: Iedere dag komen er te Havre 
nieuwe berichten binnen omtrent de stelselmatige verwoesting van 
België door de bezettende macht. Nu eens zijn het bijzonderheden 
omtrent het leeghalen van industriële instellingen, dan weer omtrent 
de opvordering op grote schaal van roerende goederen, die in de 
eerste levensbehoeften voorzien. Thans heeft de Belgische regering 
nauwkeurige inlichtingen ontvangen omtrent de wijze, waarop de 
Duitsers de bossen in België exploiteren. Gedurende de eerste tijd 
van de bezetting heeft de directie van het Belgische Staatsbosbeheer 
tot zekere hoogte de leiding in de exploitatie van de bossen kunnen 
behouden, zodat er op de minst schadelijke wijze gehakt werd. Na 
verloop van enkele maanden namen de Duitsers de leiding in het 
bosbeheer in handen. De Belgische plannen werden niet langer 



 

gevolgd. De Duitsers hebben maar één doel: zich zo gemakkelijk en 
zo snel mogelijk het hout te verschaffen, dat zij voor hun militaire 
werken nodig hebben. Bijgevolg hakken zij er maar op los, zonder 
zich om enige toekomst te bekommeren. Wat nog het ergste is, zij 
zagen de bomen een halve meter boven de grond om, wat zeer 
schadelijk is, daar het weer aangroeien van het vernietigde bos er 
door belet wordt. Bovendien bevorderen de boomtronken van een 
halve meter, vooral van harsachtige bomen, de insectenplaag. De 
Duitsers verbieden aan de Belgische houtvesters om in de bossen te 
komen, waar gehakt wordt. Ook in bossen, die particulier bezit zijn, 
mogen ze niet meer komen. De Duitsers nemen hier bezit van alles 
wat ze vinden. Dennenplantsoenen van nog geen dertig jaar, 
zaailingen van beuken, eiken, enz., vallen. 

Sommige eigenaars, die oude pijnboombossen hadden, met 
onderbeplanting van loofhout, dat veel beloofde, hadden 
voorgesteld om zelf de pijnbomen te laten kappen, om zodoende het 
onderbos te redden. Het werd hun geweigerd. Door hun overhaaste 
wijze van kappen bedierven de Duitsers de bossen grondig. 

Langs wegen en kanalen zijn verder alle bomen omgehakt. De grote, 
zo schilderachtige lanen van de oude Belgische domeinen vallen 
onder de Duitse bijl. 

In het Hertogenwald (provincie Luik) hebben de Duitsers, zo berekent 
men, al voor ongeveer 3 miljoen frank hout omgekapt. Ze hebben 
zowat 400 ha “in exploitatie” en ze hebben spoorwegen door het bos 
aangelegd om het hout weg te voeren. De exploitatie duurt voort. Te 
Dolhain (zelfde provincie) zijn alle eiken en populieren omgezaagd. In 
het arrondissement Philippeville (het zuiden van de provincie 
Namen) zijn de boeren met hun paarden opgevorderd om de bomen 
uit het bos van Fumay, dat de Duitsers volslagen aan het rooien zijn, 
te vervoeren. Te Fry-Walcourt (Coquiat) is het kleine dennenbos 



 

gekapt. Te Beloeil (Henegouwen), de oude residentie van de prinsen 
van Ligne, zijn eerst alle essen omgehakt en nu zijn de Duitsers aan 
de eiken bezig. Aan de beide oevers van het kanaal van Grobbendonk 
naar Herentals (provincie Antwerpen) en tot op 6 km van daar zijn 
alle bomen gekapt. Te Charleroi zijn alle kastanjebomen omgehakt 
en van Chatelineau tot Marchiennes alle populieren. Langs de 
straatweg van Rochefort naar Jemelle (provincie Namen en 
Luxemburg) zijn de grote iepen gevallen. In de provincie Luxemburg, 
te Nassogne en Champion gebruiken de Duitsers eveneens grote 
bossen en ze gaan verder in de richting van St.-Hubert. Ze hebben 
spoorwegen aangelegd, die er op wijzen, dat ze van plan zijn in dat 
gedeelte van het land tot intensieve exploitatie over te gaan. Te St.-
Ode zijn de Duitsers met hun verwoesting begonnen, evenals te 
Freyr, Fays de Lucy, het schoonste dennenbos van België, is volkomen 
geraseerd. In het bos van Aulier is reeds voor 2 miljoen frank gekapt 
en het kappen gaat voort. Van één enkele eigenaar in de Ardennen 
zijn meer dan 60 ha bos omgehakt. Te Hatrival zijn grote 
oppervlakten kaal gehakt, evenals te Habay. 

In het domein van Villers aan de Lesse, te Bouillon is zwaar gekapt. In 
de zagerij te Merksem bij Antwerpen wordt veel hout voor de 
loopgraven toebereid. De bomen, die langs de kanalen in Limburg en 
de Kempen omgehakt worden, worden te Merksem verzaagd. Het 
bos van Buggenhout is geheel gekapt. In het grote, prachtige 
Zoniënbos, ten zuiden van Brussel, hebben de Duitsers grote 
zagerijen opgericht, waarvan een miljoen kubieke meter 
dwarsliggers voor spoorwegen gemaakt worden. 

Kortom, in het gehele land wordt onder alle bomen, maar vooral 
onder essen en notenbomen onmatig gehakt. Zelfs in particuliere 
tuinen in Brussel worden zware notenbomen opgevorderd. 



 

Als arbeiders in de bossen gebruiken de Duitsers vooral Russische 
krijgsgevangenen en inheemse arbeidskrachten. Afgezien van de 
materiële schade, kan men de noodlottige gevolgen, die al dit hakken 
meebrengt, nagaan, uit een oogpunt van hygiëne, klimaat, regenval 
en uit economisch oogpunt beschouwd. Het Belgische bos in de Hoge 
Ardennen, dat vooral betekenis had omdat het midden België tegen 
de oostenwinden beschutte, is stelselmatig vernietigd. Gemeenten 
in de Ardennen, die grote uitgestrektheden bos bezaten, die zo 
beheerd werden, dat zij permanente baten opleverden, moeten er 
opnieuw mee beginnen en hun financiën hebben een knak gekregen. 
Wat de houtvoorziening van België betreft, het zal waarschijnlijk niet 
meer mogelijk zijn op de inlandse productie te rekenen, die voor de 
oorlog op een miljoen m³ werkhout geschat kon worden. Het 
optreden van de bezetter is in dit opzicht te ernstiger voor de 
toekomst van het land omdat, daar sedert drie jaar de invoer stil 
heeft gestaan, men zijn toevlucht heeft moeten nemen tot onze 
inlandse productie om in de gewone behoeften, in het bijzonder van 
de kolenmijnen, te voorzien. 

 


